
Wszystko zaczê³o siê 14 listopa-
da 1958 roku w œwietlicy hotelu
pracowniczego Stilonu, kiedy to
odby³a siê pierwsza próba po-
wstaj¹cej orkiestry zak³adowej.
Poprowadzi³ j¹ Czes³aw Konar-
kowski, multiinstrumentalista,
wczeœniej dyrygent szkolnych or-
kiestr dêtych. Pierwszym dyrygen-
tem zosta³ Jerzy Kar³aszewski,
wczeœniej szef orkiestry garnizo-
nowej. Pierwszy raz orkiestra po-
kaza³a siê publicznie w pochodzie
1-majowym w 1959 roku. Odt¹d
uczestniczy³a we wszystkich uro-
czystoœciach pañstwowych i miej-
skich.

Dzisiaj Gorzowska Orkiestra Dêta
w swoich szeregach skupia muzy-
ków zarówno zawodowych jak i
amatorów, pasjonatów orkiestr
dêtych. Wœród nich graj¹ nauczycie-
le i uczniowie szkó³ muzycznych,
studenci akademii muzycznych, byli
muzycy rozformowanej gorzowskiej
orkiestry garnizonowej, jak równie¿
muzycy pasjonaci z okolic naszego
miasta.

Orkiestra w swoim repertuarze po-
siada bardzo szeroki zakres wyko-
nywanych stylów i gatunków mu-
zycznych. W ostatnich latach wy-
st¹pi³a na scenie obok gwiazd sceny
muzycznej takich jak Kult, Adam
Ba³dych, Krystyna Proñko, Majes-
tic, Ralph Kaminski. Zespó³ w swo-
im dorobku artystycznym uzyska³
wiele nagród, odznaczeñ oraz wy-
ró¿nieñ, wystêpowa³ na licznych fes-
tiwalach w Polsce i za granic¹.

Podczas koncertu jubileuszowego
z okazji 65-lecia istnienia zespo³u
us³yszymy repertuar zró¿nicowany,
m.in. z gatunku muzyki klasycznej,
operetkowej, filmowej, wspó³czesnej
rozrywkowej.

Orkiestra wyst¹pi pod batut¹ ka-
pelmistrz Anny Wiœniewskiej oraz
w towarzystwie zaproszonych goœci.
Bêd¹ to: Jakub Waszczeniuk
(tr¹bka), Beata Gramza (sopran),
Dagmara Barna-Kosowicz (sop-
ran), Monika Makowska-Wi¹cek
(wokal) i zespó³ artystyczny BUZIA-
KI.
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Jubileusz 65-lecia Gorzowskiej
Orkiestry Dętej
W sobotę, 18 listopada czeka nas w Filharmonii Gorzowskiej wielki koncert jubileuszowy z okazji 65-lecia Gorzowskiej Orkiestry Dętej.
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Tak było 5 lat temu w gorzowskim teatrze podczas jubileuszu 60-lecia Orkiestry



ww    1.11
1959 - drużyna Unii (później
Stilon), trenowana przez 
Feliksa Karolka awansowała
po raz pierwszy do II ligi (od-
powiednik obecnej I ligi); w
ostatnim, decydującym o
awansie gorzowianie pokonali
u siebie Polonię Poznań 4:1,
w drużynie gospodarzy wy-
stąpili: Edward Kozielski, Lot-
har De Martin, Zdzisław Wo-
lak, Henryk Holewik, Tadeusz
Stupiński, Henryk Wilczak,
Jerzy Gawacki, Roman Dra-
gon, Marian Cichosz, Edward
Lasecki, Jerzy Kaczmarek;
Unia grała w II lidze tylko je-
den sezon.
ww    2.11
1947 - na cmentarzu święto-
krzyskim przy ul. Warszaw-
skiej poświęcono pomnik po-
wstańców wielkopolskich,
miejsce pochówku gorzow-
skich kombatantów powstania.
1999 - Gorzowska Wyższa
Szkoła Zawodowa została
przemianowana na Pań-
stwową Wyższą Szkołę Zawo-
dową, obecnie Akademia im.
Jakuba z Paradyża.
ww    3.11
1982 - Sergiusz Protoklitow
otworzył w Gorzowie firmę
„Omnis”, pierwszy w Polsce
prywatny zakład pogrzebowy.
2003 - zawiesił działalność
Dom Kultury „Kolejarz” w Go-
rzowie.
ww    4.11
1960 - premierą „Balladyny”
zainaugurował działalność
upaństwowiony Teatr im. Ju-
liusza Osterwy.
ww    6.11
2009 - otwarto nowe przed-
szkole nr 17 przy ul. Maczka.
ww    7.11
2005 - na terenie Parku Gór-
czyńskiego w Gorzowie otwar-
to największy w mieście plac
zabaw dla dzieci.
ww    8.11
1959 - na parterze Domu Che-
mika przy ul. Drzymały 26
otwarto NOT-Klub, klub inteli-
gencji technicznej, później
kawiarnia Magnat, dziś za-
mknięte; wystrój wnętrza za-
projektował Mieczysław Rze-
szewski.
ww    9.11
1998 - w Zielonej Górze
zebrał się po raz pierwszy
Sejmik Lubuski; przewod-
niczącym sejmiku został Jan
Kochanowski, a marszałkiem
województwa Andrzej Bocheń-
ski.
ww    10.11
1979 - zbudowana w 1875 r.
willa Pauckscha, zwana przed
wojną Wartheschloß (zamek
warciański), od 1976 r. sie-
dziba WDK, wpisana została
do rejestru zabytków.
1984 - w szczelnie zapełnio-
nej w hali widowiskowo-spor-
towej Stilonu przy ul. Czereś-
niowej odbył się III Między-
wojewódzki Wielobój Gwiazd
TKKF, gwiazdami imprezy byli
Ryszard Szurkowski, Tadeusz
Ślusarski, Tadeusz Mytnik,
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Podejœæ do zmiany nazwy
miasta, a w³aœciwie do skró-
cenia jej o cz³on ,,Wielkopol-
ski” by³o w historii Gorzowa
kilka. Pojedynki na argumen-
ty koñczy³y siê - jak do tej po-
ry - fiaskiem, mimo ¿e za
usuniêciem tego cz³onu, su-
geruj¹cego, ¿e miasto nad
Wart¹ po³o¿one jest w Wiel-
kopolsce, opowiadali siê lo-
kalni historycy, politycy, a
tak¿e czterej ostatni prezy-
denci.  

By³y spotkania, konsultacje,
referendum. Sprawa nie
mog³a jednak ruszyæ z miejs-
ca. Kiedy w 2010 roku ze-
wnêtrzna firma marketingowa
pracowa³a nad mark¹ miasta,
jednym z pierwszych jej zale-
ceñ by³o pozbycie siê ,,wiel-
kopolskoœci” z nazwy miasta. 

Powodów by³o kilka -
wed³ug historyków Gorzów
nigdy w Wielkopolsce nie by³,
okreœlenie to dodano nam dla
uporz¹dkowania kwestii ad-
ministracyjnych, które dawno
ju¿ straci³y na wa¿noœci. Po-
nadto z danych marketingow-
ców wynika³o, ¿e wiêkszoœæ
Polaków lokalizuje Gorzów w
pobli¿u Poznania i nie kojarzy
w ogóle, ¿e jest on stolic¹
województwa lubuskiego.
Jednym z argumentów by³o
równie¿ to, ¿e tylko prowin-
cjonalne miasta i miasteczka
musz¹ siê dookreœlaæ, ¿eby
mo¿na je by³o zlokalizowaæ
na mapie kraju. Nie potrze-
buj¹ tego miasta wojewódz-
kie. Firma tworz¹ca markê
Gorzowa zaleci³a, by po kon-
sultacjach spo³ecznych i
dzia³aniach informacyjnych
odby³o siê kolejne referen-
dum. Do niego jednak nie do-
sz³o.  

Zwolennicy ,,wielkopolsko-
œci” w nazwie Gorzowa od-
wo³ywali siê do tradycji, du-
my, ale te¿ obawiali siê kosz-
tów zmiany, jakie mia³by
ponieœæ ka¿dy mieszkaniec
czy przedsiêbiorca (zmiana
dokumentów, piecz¹tek itp.). 

Problemów z tym nie by³o
choæby w Stargardzie, nie-
gdyœ Szczeciñskim, który
sprawnie tê kwestiê
rozwi¹za³, choæ dyskusje to-
czy³y siê tam równie¿ od lat.
Miasto wykorzysta³o wszelkie
narzêdzia do zmiany nazwy i
od 2016 roku jest  Stargar-
dem. Dodajmy, jest to miasto
mniejsze od Gorzowa -  dziœ

zamieszkuje je oko³o 67 tys.
osób. Teraz samorz¹dowcy
oceniaj¹, ¿e korekta nazwy
miastu i mieszkañcom siê
op³aci³a.  

Czêœæ argumentów zwo-
lenników pozostania Gorzo-
wem Wielkopolskim straci³a
na wadze, bowiem w 2015

roku, po zmianach ustawo-
wych, wypracowano model
bezkosztowego niemal
przejœcia do nowej nazwy
miasta. Zniknê³y bowiem
koszty wymiany dokumen-
tów, piecz¹tek, a nawet kon-
cesji. Wszystkie wydane do
czasu ewentualnej zmiany
nazwy dokumenty utrzy-
ma³yby swoj¹ wa¿noœæ.
Miasto Stargard wyda³o na
dzia³ania zwi¹zane z nazw¹
50 tysiêcy z³otych, co w ska-
li bud¿etu miasta jest wydat-
kiem stosunkowo niewiel-
kim. 

Spór w Gorzowie (Wielko-
polskim) trwa od ponad 20
lat. Temat wydawa³ siê ju¿
byæ pogrzebany, jednak oka-
zuje siê, ¿e uporz¹dkowanie
nazwy miasta nadal le¿y na
sercu sporej czêœci gorzo-
wian, mimo braku zdecydo-
wanego poparcia w³adz
miasta. T³umacz¹ siê one bo-
wiem tym, ¿e s¹ wa¿niejsze
sprawy. Nie przekonuje to
jednak zwolenników skróce-
nia nazwy, bo - jak argumen-
tuj¹ - zawsze znajd¹ siê spra-
wy pilniejsze i wa¿niejsze,
jednak w nieskoñczonoœæ nie
mo¿na podejmowaæ takiej
decyzji. 

Po wielu inicjatywach od-
dolnych pojawi³a siê w Go-
rzowie kolejna. Utworzy³a
siê w³aœnie 58-osobowa gru-
pa, na czele której stan¹³ Je-
rzy Korolewicz, przedsi-
êbiorca, samorz¹dowiec,
by³y wicewojewoda gorzow-
ski, obecnie prezes Zachod-

niej Izby Przemys³owo-
Handlowej i Zachodniego
Centrum Konsultingowego
,,Euro Invest”. 

Podczas sesji Rady Mias-
ta, która odby³a siê 25 pa-
Ÿdziernika 2023 roku, poin-
formowa³ on radnych o ukon-
stytuowaniu siê komitetu,
którego zamierzeniem bêdzie
podjêcie inicjatywy
uchwa³odawczej. Zgodnie z
procedurami i obowi¹zkami
wynikaj¹cymi z ustawy komi-
tet ma z³o¿yæ wniosek do Pre-
zydenta Miasta o przeprowa-
dzenie konsultacji spo³ecz-
nych. Powinny one odbyæ siê
do koñca lutego, ¿eby Rada
Miasta mog³a zaj¹æ siê g³oso-
waniem. Je¿eli jego wynik
by³by pomyœlny dla
pomys³odawców skrócenia
nazwy miasta, po wype³nieniu
formalnoœci ustawowych
(m.in. z³o¿enie wniosku do
odpowiedniego ministerstwa),
Gorzów móg³by byæ Gorzo-
wem od stycznia 2025 roku.
Czy bêdzie, maj¹c na
wzglêdzie lata braku porozu-
mienia w tej sprawie? 

- Gdybym nie wierzy³ w to,
¿e tym razem siê uda, nie
zaczyna³bym sprawy i nie
anga¿owa³ tak œwiat³ych

umys³ów - przyznaje J. Koro-
lewicz, inicjator powstania ko-
mitetu. W komitecie dzia³aæ
bowiem chc¹ gorzowscy his-
torycy, prawnicy, przedsiêbior-
cy, ludzie nauki, kultury, dzien-
nikarze, dzia³acze spo³eczni.

Ka¿d¹ inicjatywê nale¿y jed-
nak mieszkañcom dobrze wy-

jaœniæ, rozwiaæ w¹tpliwoœci,
próbowaæ do niej przekonaæ,
st¹d komitet planuje otwarte
spotkania, by daæ szansê
mieszkañcom na pozyskanie
niezbêdnej wiedzy. Spotkania
takie musia³by tak¿e zorgani-
zowaæ samorz¹d. 

- Od oœmiu lat nikt nic w Go-
rzowie z tym tematem nie zro-
bi³, a nale¿y tê kwestiê osta-
tecznie za³atwiæ. Chcemy
spotykaæ siê z mieszkañcami,
przedstawiaæ im opinie fa-
chowców z ró¿nych dziedzin.
Bêd¹ te¿ specjalne ankiety,
nad zidentyfikowaniem pro-
blemu pracowa³aby firma z
Warszawy. Chcemy przeko-
naæ, ¿e pozbycie siê cz³onu
Wielkopolski z nazwy przynie-
sie nam tylko korzyœci. Po to
w³aœnie anga¿ujemy tylu
m¹drych ludzi - dodaje J. Ko-
rolewicz. 

W komitecie znaleŸli siê:
Agnieszka Anacka, dr Bo-
gus³aw Andrzejczak, Ag-
nieszka Beszczyñska, Ro-
bert Borowy, dr Bogus³aw
Bukowski, Andrzej Cegiel-
nik, dr Anna Czekirda, Ja-
nusz Dreczka, Arkadiusz
Duk, Bogus³aw Dziekañski,
Andrzej Goæwiñski, dr Piotr
Grochowski, Marek Sta-

nis³aw Graczkowski,
Ma³gorzata Jach, S³awomir
Jach, Jaros³aw Jasiñski,
prof. zw. dr hab. Tomasz 
Jurek, Karolina
Kapa³czyñska, Krzysztof
Kielec, Roman Ko³o-
dziejczak, Tadeusz Koper,
Jerzy Korolewicz, Marek

Korolewicz, Marta Kowal-
ska, dr hab. Piotr
Krzy¿anowski, dr hab. Pa-
we³ Adrian Leszczyñski, Te-
resa Macha³a-Goæwiñska,
Miros³aw Marcinkiewicz, dr
Tomasz Marcinkowski, Iwo-
na Markowicz-Winiecka,
Katarzyna Micza³, Jaros³aw
Mi³kowski, Tomasz Molski,
dr hab. Anna Agnieszka Nie-
krewicz, Patryk Nisiewicz,
Przemys³aw Nisiewicz, Ire-
neusz Pawlik, Robert Pio-
trowski, Bogus³awa 
Popkowska, Gra¿yna Pyt-
lak, Wioletta Reszkowska,
Zbigniew Rudowicz, dr Ma-
rek Rusakiewicz, dr hab.
Dariusz Rymar, Marcin
Sasim, Pawe³ Sierakow-
ski, Krystyna S³awiñska,
Waldemar Smaruj, To-
masz Jan Sobierajczyk,
Agnieszka Strychanin,
Marek Surmacz, Anna Sy-
nowiec, Andrzej Szmit,
Ewa Szmit, Rafa³ 
Szymañski, Marta Wielgu-
szewska-Prokopiuk, Augu-
styn Wiernicki i Henryk Ma-
ciej WoŸniak.

Pierwsze spotkanie cz³on-
ków komitetu zaplanowano
ju¿ na 7 listopada.

MAJA SZANTER 

Temat wraca jak bumerang. Może czas
załatwić sprawę raz na zawsze
Gorzów Wielkopolski - stolica województwa lubuskiego brzmi, jak brzmi. Czy jest jeszcze szansa na zmianê i Gorzów
zostanie po prostu Gorzowem?

Gorzów czy Gorzów Wielkopolski? 
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Edward Jancarz, Leonard Ra-
ba, Bogusław Nowak, Andrzej
Huszcza, Jerzy Rembas, Zbig-
niew Narbutowicz, Andrzej
Nuckowski i inni, przebieg
imprezy po raz pierwszy reje-
strowała telewizja dla nie-
dzielnego programu „Dwój-
ki”.
ww    11.11.
1959 - Zakłady Mechaniczne
„Gorzów” stały się monopo-
listą w produkcji ciągników
typu „Mazur”.
2008 - przy ul. Orląt Lwow-
skich odsłonięto pomnik mar-
szałka Piłsudskiego wykonany
przez Roberta Sobocińskiego.
ww    12.11
2000 - w nowo zbudowanym
kościele pw. Pierwszych Pol-
skich Męczenników przy ul.
bp. Wilhelma Pluty 7 odpra-
wiono pierwsze msze.
2007 - grupa działaczy piłkar-
ski podjęła decyzję o reakty-
wowaniu KKS Warta.
ww    13.11
1998 - otwarto nowe
skrzyżowanie ul. Sikorskiego,
Estkowskiego, Jancarza.
ww    14.11
2013 -  z Zielonej Góry wyruszył
pierwszy nowoczesny szynobus
do Gorzowa; regularną komuni-
kacje uruchomiono 15 grudnia.
ww    15.11
2003 - otwarto nową siedzibę
Komendy Miejskiej Policji
przy ul. Wyszyńskiego.
ww    16.11
1983 - IX objazdowy festiwal
„Pomorska Jesień Jazzowa”
odbył się po raz pierwszy w Go-
rzowie; w kinie „Słońce” wy-
stąpili goście Wojciecha Karo-
laka, który obchodził 25-lecie
pracy artystycznej.
2010 - otwarto oficjalnie zmo-
dernizowaną ul. Wyszyńskiego.
ww    17.11
2007 - przy ul. Osadniczej
otwarto pierwszą świetlicę
środowiskową Gorzowskiego
Towarzyszenia Pomocy Bliź-
niemu im. Brata Krystyna.
ww    18.11
1987 - w V rundzie Pucharu
Polski SHR Wojcieszyce po-
dejmował ŁKS Łódź, przegry-
wając 1:2.
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- ,,Si³a KRWIobiecoœci”
jest wyj¹tkowym konkur-
sem w historii krwiodaw-
stwa. Dlaczego?

- „Si³a KRWIobiecoœci” to
pierwszy w historii krwiodaw-
stwa ogólnopolski konkurs
dla krwiodawczyñ. W ramach
konkursu honorowe krwio-
dawczynie oddaj¹ krew, jak
równie¿ zachêcaj¹ do tego in-
ne kobiety - swoje kole¿anki,
matki, córki, czy siostry.
Wed³ug G³ównego Urzêdu
Statystycznego w Polsce w
2022 roku ponad 622 tysi¹ce
osób odda³o krew. Wœród
nich ponad 621 tysiêcy sta-
nowili honorowi dawcy krwi.
Niespe³na 25 procent z nich
to kobiety. Aby staæ siê
zas³u¿onym honorowym
dawc¹, nale¿y oddaæ do naj-
mniej szeœæ litrów krwi w
przypadku mê¿czyzn, a ko-

biety musz¹ oddaæ co naj-
mniej piêæ litrów.
- Jakie s¹ za³o¿enia kon-
kursu?

- Zachêcenie kobiet do ho-
norowego oddawania krwi,
która ratuje ¿ycie oraz pozys-
kanie jak najwiêkszej liczby

honorowych dawczyñ krwi,
które same oddadz¹ krew
oraz zmotywuj¹ inne kobiety
do udzia³u w konkursie. Trwa
on do 29 lutego 2024 roku.
Wyniki konkursu zostan¹
og³oszone w dzieñ kobiet  8
marca 2024 roku. Szczegó³y
konkursu, regulamin,
zg³oszenie mo¿na znaleŸæ na
stronie {https://pck.pl/sila-
krwiobiecosci/}
- Jakie akcje pomocowe
prowadzi aktualnie PCK?

- Ca³y czas prowadzimy ak-
cje pomocowe dla Ukrainy.
Na koniec wrzeœnia Polski
Czerwony Krzy¿ przekaza³
Ukraiñskiemu Czerwonemu
Krzy¿owi sprzêt - 40 wyso-
kiej klasy agregatów, który
zwiêkszy mo¿liwoœæ realiza-
cji dzia³añ pomocowych na
terenie ca³ej Ukrainy, w
szczególnoœci w sytuacjach

przerw w dostawach energii.
Ponadto PCK prowadzi ogól-
nopolskie zbiórki finansowe
na pomoc dla Maroka oraz
Libii. Z nowym rokiem szkol-
nym ruszy³a kolejna, 11. edy-
cja programu edukacyjnego
„Dziel siê Uœmiechem”, reali-
zowanego przez MARS oraz
PCK. Celem inicjatywy jest
edukacja dzieci z klas 0-3
szkó³ podstawowych z ca³ej
Polski w zakresie
prawid³owej higieny jamy
ustnej. Na co dzieñ wspiera-
my te¿ rodziny potrzebuj¹ce,
zapewniaj¹c pomoc w
postaci paczek ¿ywnoœcio-
wych i higienicznych oraz fi-
nansowania potrzeb dzieci.
Tylko w 2022 roku pomoc od
PCK w ró¿nych formach
otrzyma³o ponad 130 tysiêcy
dzieci. 

MAJA SZANTER

Kobiety muszą oddać co najmniej pięć litrów
Trzy pytania do Sandry Roszak, kierowniczki Oddzia³u Rejonowego Polskiego Czerwonego Krzy¿a w Gorzowie

- Sejm RP ustanowi³ dzieñ
10 wrzeœnia Narodowym
Dniem Pamiêci Polskich
Dzieci Wojny. Jak przyj¹³
pan tê decyzjê?

- W mojej ocenie by³a ona
wa¿na dla ca³ego kraju. Na-
reszcie te osoby, które mimo
traumy jakiej doœwiadczy³y od
okupantów niemieckich i so-
wieckich, a póŸniej potrafi³y
ze zgliszcz dŸwign¹æ nasz¹
Ojczyznê, otrzymuj¹
wdziêcznoœæ i pamiêæ za
swój trud. Wiele osób nie
do¿y³o tej chwili, ale
najwa¿niejsze, ¿e poprzez
ten dzieñ zostanie zachowa-
na o nich pamiêæ.
- Nie wszystkie dzieci
prze¿y³y nawet wojnê. Ile
polskich dzieci straci³o
¿ycie w czasie II wojny
œwiatowej?

- Statystyki s¹ przera¿aj¹ce,
wielu osobom liczby te w

g³owie siê nie mieszcz¹. W
czasie II wojny œwiatowej  po-
nad  2 miliony polskich dzieci

zosta³o zmordowanych przez
niemieckiego i sowieckiego
okupanta. To nie wszystko,

bo 200 tysiêcy zosta³o porwa-
nych do germanizacji, a po
wojnie do kraju powróci³o za-

ledwie 15 procent. Ponad 700
tysiêcy ma³oletnich trafi³o do
przymusowych prac fizycz-
nych. Pó³tora miliona dzieci
zosta³o pó³sierotami lub sie-
rotami. Ci, którym uda³o siê
prze¿yæ wziêli udzia³ w odbu-
dowywaniu naszego kraju.
- Nasze miasto chce uho-
norowaæ ,,Dzieci Wojny’’.
Na jakim etapie s¹ prace
nad obeliskiem, gdzie sta-
nie i na kiedy planowane
jest ods³oniêcie?

- Odpowiadaj¹c na pytanie,
mo¿e rozpocznê od podzi-
êkowañ dla prezydenta Jacka
Wójcickiego i przewod-
nicz¹cego Rady Miasta Jana
Kaczanowskiego, którzy
wspieraj¹ nas przy realizacji
postawienia obelisku. Stanie
on przy ulicy Sikorskiego, a
ods³oniêcie planujemy na 11
listopada.

RYSZARD WALDUN

Niestety, wiele osób nie dożyło tej chwili
Trzy pytania do Augustyna  Wiernickiego, prezesa Stowarzyszenia ,,Dzieci Wojny’’ w Polsce

- Na co dzień wspieramy rodziny potrzebujące - mówi
Sandra Roszak
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- Odsłonięcie obelisku planujemy na 11 listopada - zapowiada Augustyn Wiernicki
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ww    19.11
2002 - rozpoczęto kontro-
wersyjną wycinkę klonów
na ul. Chrobrego, sadząc w
ich miejsce wiśnie japoń-
skie.
ww    20.11
1983 - do Gorzowa sprowa-
dzono prochy Włodzimierza
Korsaka (1886-1973), pisarza,
podróżnika i myśliwego, pio-
niera Gorzowa; był to pierw-
szy pochówek w tzw. zaułku
poetów na cmentarzu komu-
nalnym.
ww    21.11
1995 - prezydent H.M. Woź-
niak i burmistrz Herofrdu Ger-
hard Klippstein podpisali w
Gorzowie porozumienie o
przyjaźni miast, przewidujące
współpracę w sporcie, gospo-
darce i kulturze oraz wymianę
młodzieży.
ww    24.11
1947 - Motoklub Unia, dot.
sekcja poznańskiej Unii, zos-
tał zarejestrowany w Staro-
stwie Powiatowym jako samo-
dzielny klub sportowy, jego
tradycje kontynuuje Stal Go-
rzów.
1968 - oddano oficjalnie do
użytku sztuczne lodowisko
„Lodostil”; sztuczne lodowi-
sko, które mieściło się obok
budynku Miejskiego Ośrodka
Sztuki (BWA), funkcjonowało
do końca lat 70., na początku
lat 80. przeznaczone zostało
do kapitalnego remontu,
urządzenia zostały zdemonto-
wane i nigdy nie odbudowa-
ne.
ww    25.11
1986 - Urząd Wojewódzki roz-
począł pracę w nowym 14-
piętrowym wieżowcu przy Ja-
giellończyka; dotychczas UW
zajmował budynek „Stilonu” i
kilka innych obiektów w mie-
ście.
2002 - zamknięto Schody Do-
nikąd.
ww    26.11
2012 - zamknięta została
kładka dla pieszych na moście
kolejowym.
ww    28.11
1972 - przebywający na syno-
dzie w Rzymie bp Wilhelm
Pluta otrzymał papieską bullę
konstytucyjną „Cathedralia
collegia”, ustanawiającą for-
malnie gorzowską Kapitułę
Katedralną.
ww    29.11
1977 - Miejska Rada Narodo-
wa nazwała ulice na terenach
przyłączonych do miasta (Kar-
nin, Zieleniec, Małyszyn
itd.).
ww    30.11
1969 - gorzowski zespół mu-
zyczny „Refleks”, w którym
występowali Piotr Prońko (sa-
ksofon), Wojciech Prońko (gi-
tara basowa), Krystyna Pro-
ńko (vocal), Jerzy Bułaj, Jerzy
Kiona, a na perkusji grał Ro-
goza, zdobył wyróżnienie na I
Ogólnopolskim Festiwalu
Awangardy Beatowej w Kali-
szu; był to debiut estradowy
Krystyny Prońko. n

KALENDARIUM
Listopad 2023

● czytaj na www.echogorzowa.pl – codziennie nowe informacje, opinie, komentarze ●

Czeka³am cztery i pó³ roku i
w koñcu siê doczeka³am. Ty-
le trwa³ kompleksowy remont
M³ynarzówki czyli Zagrody
M³yñskiej w Bogdañcu, filii
Muzeum Lubuskiego im. Ja-
na Dekerta w Gorzowie.
Oko³o 11 milionów z³otych i
ponad cztery lata, ale po-
wsta³o muzeum marzenie.
M³ynarzówka sta³a siê ko-
lejn¹ wizytówk¹ tego, jak po-
winno wygl¹daæ nowoczes-
ne muzeum, ale z dba³oœci¹
o to, co prezentuje.

A przecie¿ mamy do czy-
nienia z zagrod¹ ch³opsk¹.
Choæ bowiem m³ynarze za-
wsze nale¿eli do
najzamo¿niejszych warstw
polskiej i nie tylko polskiej
wsi, to jednak zawsze by³o to
ch³opstwo. I tu mamy pokaz
tego, jak siê wówczas miesz-
ka³o, jak siê pracowa³o i jak
odpoczywa³o. Drobiazgowo i
z pietyzmem odtworzona
zosta³a sama m³ynarzówka z
jej czêœci¹ mieszkaln¹ oraz
czêœci¹ przeznaczon¹ do
pracy. Do tego pieczo³owicie
odrestaurowana zosta³a ca³a
zagroda i wiele przedmiotów

u¿ywanych przez ch³opów
do pracy.

Nie ma kapci, nie ma smut-
nej pani w granatowym fartu-
chu i zarêkawkach, która pil-
nuje wszystkiego i co chwila
syczy - nie dotykaæ ekspona-
tów. Zmieni³o siê wszystko,
unowoczeœni³o i sta³o siê at-
rakcyjne.

To drugi na przestrzeni
ostatnich kilku lat taki remont
w Muzeum Lubuskim. Bo
przecie¿ zaledwie trzy lata

temu zakoñczy³ siê komple-
ksowy remont innej filii, czyli
Muzeum w Santoku. I tam
powsta³a te¿ znakomita ja-
koœæ. Santok z jego multime-
dialnoœci¹, ciekaw¹ opowieœ-
ci¹ o przesz³oœci Klucza do
pañstwa polskiego wpisa³ siê
w œwiatowy trend muzeal-
nictwa, które polega w³aœnie
na tym, aby zaciekawiaæ,
przyci¹gaæ nawet tych, co do
tej pory reagowali alergi¹ na
has³o muzeum.

Ma³o kto wie, ¿e
wspó³czesne muzea potrze-
buj¹ narratorów i re¿yserów,
podobnie jak ka¿da dobra
sztuka w teatrze czy film w
kinie. Dawno ju¿ skoñczy³y
siê czasy, ¿e ktoœ sobie po-
ustawia jakieœ przedmioty
gdzie mu bêdzie pasowaæ i
wszyscy maj¹ byæ zachwy-
ceni. Dziœ w dobie globalnej
informacji, wszechobecnego
Internetu, natychmiastowego
dostêpu niemal wszêdzie
sztuka zaciekawiania, przy-
wabiania i prezentowania ko-
lekcji muzealnych nabra³a
zupe³nie nowego znaczenia i
zupe³nie nowej dynamiki. I
sta³a siê po¿¹dan¹ jakoœci¹.

Tak jest w przypadku wiel-
kich muzeów typu Rijksmu-
seum w Amsterdamie, które
absolutnie zachwyci³o prze-
krojow¹ wystaw¹ malarstwa
Johannesa Vermeera - pie-
czo³owicie zaaran¿owan¹ i
stanowi¹c¹ niezwyk³¹ opo-
wieœæ o malarzu i jego dzie-
le. A w³aœnie w tym przypad-
ku mo¿na by³o powiesiæ te
28 zebranych na ca³ym œwie-
cie obrazów jak leci i te¿ by

byli ogl¹dacze. Tak jest w
przypadku choæby Muzeum
Narodowego w Warszawie,
które zupe³nie niedawno
kompletnie przearan¿owa³o
swoj¹ sta³¹ wystawê poœwiê-
con¹ sztuce œredniowiecza i
renesansu. I nawet wybrzy-
dzacze muzealni nie maj¹
siê czego czepiæ. Warto
wspomnieæ w tym towarzy-
stwie niewielkie, ale jak¿e
ciekawe Muzeum Miejskie w
Stargardzie, bo tam te¿ ma-
my kolorowy zawrót g³owy,
jeœli chodzi o ekspozycjê.

Tak jest te¿ w³aœnie z pla-
cówkami Muzeum Lubuskie-
go. Santok, a teraz Bogdaniec
idealnie wpisuj¹ siê w najnow-
sze trendy wystawiennicze, w
sztukê ciekawej muzealnej
opowieœci o przesz³oœci. Bo
jak siê okazuje, nawet ko-
wad³o czy rad³o mo¿e byæ in-
teresuj¹ce, jeœli siê je poka¿e
w odpowiednim kontekœcie i
ciekawej opowieœci.

Warto i trzeba bywaæ w
muzeach, a bywanie w ta-
kich to czysta przyjemnoœæ.
Przynajmniej dla mnie.

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Filcowe kapcie już się skończyły
Od lat w polskich muzeach nie ma już filcowych kapci, utrapienia wszystkich. Od lat także placówki coraz bardziej się
modernizują. Tak też jest i z gorzowskim Muzeum.

Zagroda Młyńska w Bogdańcu jest już dostępna dla zwie-
dzających
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Ostatnie dni to demonta¿
czêœci betonowych puzzli na
ulicy Sikorskiego. Smutn¹
szaroœæ zastêpuje br¹z zie-
mi, który zazieleni siê wraz z
wiosn¹. Beton powoli scho-
dzi ze sceny. Nadchodzi no-
we.

Wszyscy przyzwyczailiœmy
siê do narzekania na deptak.
To taka gorzowska tradycja.
Pamiêtacie jednak, jak wy-
gl¹da³o centrum kilkanaœcie
lat temu? Dziurawy asfalt,
krzywe chodniki i ruch ulicz-
ny gdzie tylko spojrzeæ.
Ró¿nica jest kolosalna, na-
wet jeœli drobne fuszerki
psuj¹ efekt koñcowy. Cho-
cia¿by klawiszuj¹ce p³yty,
dopiero co prze³o¿one pod
miejskim ratuszem. Warto
jednak zauwa¿yæ, ¿e miej-
skie inwestycje z roku na rok
s¹ coraz dro¿sze.

Tymczasem wszelkie znaki
na niebie wskazuj¹, ¿e re-
cesja mo¿e u nas na trochê

zagoœciæ. Œwiat wpada w co-
raz wiêksze turbulencje eko-
nomiczne, których g³ówn¹
przyczyn¹ jest globalna pró-
ba si³ w kolizyjnym kursie
mocarstw. Niestety, jak na
razie to g³ównie „okrêt œwiata
zachodu” nabiera wody, a
koszty dla gospodarek po-
szczególnych pañstw rosn¹
z miesi¹ca na miesi¹c. Skut-

ki odczuwalne s¹ tak¿e na
gorzowskim podwórku. Kie-
dy to szaleñstwo dobiegnie
koñca, a wielcy tego œwiata
wypracuj¹ rozs¹dny konsen-
sus?

Spadek przychodów z po-
datków to tak¿e mniej œrod-
ków w bud¿etach poszcze-
gólnych miast. Miejscy
urzêdnicy zapowiedzieli

w³aœnie znacz¹c¹ podwy¿kê
stawek podatku od nieru-
chomoœci. W odniesieniu do
lat poprzednich, tegoroczne
wzrosty s¹ rekordowe. Kosz-
ty funkcjonowania miasta
rosn¹. Dzia³ania zmie-
rzaj¹ce do zwiêkszenia
przychodów, choæ niezbyt
popularne wœród mieszkañ-
ców, zrozumia³e. Niebawem
oka¿e siê tak¿e, czy na kra-
jowym podwórku „król jest
nagi”, a bud¿et pañstwa to
pudrowana wydmuszka,
utrzymywana do wyborów
na respiratorach. Mo¿e to
dodatkowo skomplikowaæ
ekonomiczn¹ przysz³oœæ
nas wszystkich. Tak¿e w
Gorzowie. Jeœli tak jest fak-
tycznie, nowy rz¹d otrzyma
w pakiecie startowym niez³y
pasztet, którego strawienie
wymagaæ bêdzie solidnej
porcji Stoperanu. 

Dobra wiadomoœæ jest ta-
ka, ¿e po 15 paŸdziernika

powoli opadaj¹ podkrêcone
do czerwonoœci emocje
obu „polskich plemion”. Su-
weren doœæ jednoznacznie
wskaza³ kierunek rozwoju,
którym bêdziemy pod¹¿aæ.
Do urn wyborczych liczniej
ni¿ zazwyczaj ruszy³a
m³odzie¿. NajwyraŸniej
stracili entuzjazm do meb-
lowania im ¿ycia przez po-
kolenie, które mentalnie
¿yje w minionej epoce. To
dobry prognostyk dla de-
mokracji na przysz³oœæ, je-
œli Polska ma pod¹¿aæ z
pr¹dem œwiatowych prze-
mian, zamiast z uporem
wios³owaæ pod pr¹d. Jedni
siê ciesz¹, drudzy mniej.
Nic nie jest dane raz na za-
wsze. Czas jednak naj-
wy¿szy pomyœleæ o narodo-
wej zgodzie, poszukuj¹c te-
go co ³¹czy. W polityce
budujmy mosty zamiast ba-
rykad.

ROBERT TRÊBOWICZ

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Czas betonu dobiega końca
Mieszkańcy miast coraz głośniej mówią ,,nie’’ betonowaniu ulic, deptaków i skwerów. Nawet w drugoligowym Gorzowie

zagościł nowy trend (anty)betonozy. 

Budujmy jak najwięcej, dbając jednocześnie o gorzowską
zieleń
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- W tygodniu poprze-
dzaj¹cym Dzieñ Wszyst-
kich Œwiêtych na terenie
cmentarza pojawi³ siê
bezp³atny transport, który
rozwozi³ starszych ludzi
po nekropolii. By³ to pro-
jekt pilota¿owy realizowa-
ny przy wspó³pracy z jed-
nym z lokalnym przedsi-
êbiorców. Czy oznacza to,
¿e przysz³oœciowo taki
transport pojawi siê na te-
renie cmentarza ju¿ na
sta³e?

- G³ównym celem projektu
by³a z jednej strony pomoc
starszym osobom, z drugiej
chcieliœmy sprawdziæ, czy ta
propozycja w ogóle trafi na po-
datny grunt. Takie us³ugi s¹ na
co dzieñ prowadzone na
ró¿nych polskich cmenta-
rzach, ale ka¿dy cmentarz ma
swój pomys³ na jego reali-
zacjê. Przyk³adowo w Pozna-
niu starszy mieszkaniec dzwo-
ni wczeœniej do administracji,
umawia siê na konkretn¹ go-
dzinê i jest przewo¿ony spod
cmentarnej bramy wprost do
wyznaczonego grobu. S¹ ne-
kropolie, gdzie taki we-
wnêtrzny transport funkcjonu-
je na co dzieñ. St¹d pomyœleli-
œmy, ¿e warto spróbowaæ
sprawdziæ ten pomys³ u nas.
Przy czym my nie zawoziliœmy
ka¿dej osoby wprost pod dany
grób, lecz transport odbywa³
siê na dwóch wyznaczonych
trasach. 
- I jakie nasuwaj¹ siê
pierwsze wnioski?

- Mamy zebrany wstêpny
materia³, bêdziemy go anali-

zowaæ. U nas, o czym warto
pamiêtaæ, starsze i
niepe³nosprawne osoby
maj¹ w wyznaczonych
dniach i godzinach uprzywi-
lejowany bezp³atny wjazd na
cmentarz, dlatego d³ugo siê
zastanawialiœmy, czy ten
projekt w ogóle siê przyjmie.
I dalej siê zastanawiamy,
gdy¿ naszym celem by³o
sprawdzenie nie tylko, jakie
by³oby zainteresowanie
us³ug¹, ale tak¿e jakie pojaz-
dy najlepiej wykorzystaæ
przy jej realizacji. Nie jest
trudno w coœ zainwestowaæ,
chodzi o to, ¿eby ta inwesty-
cja by³a trafiona. Nie wyklu-
czam, ¿e bêdziemy rozwijaæ
ten pomys³ przed ró¿nymi in-
nymi œwiêtami.
- Ostatnio pojawi³o siê
sporo sygna³ów
dotycz¹cych kradzie¿y na
cmentarzu. Co nale¿y zro-
biæ, kiedy dojdzie do takiej
kradzie¿y?

- Jest to problem permanen-
tny, z którym trudno siê wal-
czy. Najczêœciej z grobów zni-
kaj¹ wi¹zanki, znicze, ale z³od-
zieje potrafi¹ zabieraæ nawet
wiêksze wk³ady do zniczy. Ad-
ministracja cmentarza, jak i
ochrona nie s¹ w stanie przy-
pilnowaæ ka¿dego grobu i kon-
trolowaæ istniej¹cych na nich
dekoracji. Je¿eli dojdzie do
kradzie¿y, powinniœmy to
zg³osiæ na policjê. Zdarzaj¹ siê
sytuacje, ¿e zg³aszaj¹cy
wskazuj¹ potencjalnych
sprawców, ale to s¹ rzadkie
przypadki, bo naprawdê
ciê¿ko z³apaæ kogoœ na

gor¹cym uczynku. Bywaj¹
tak¿e kradzie¿e torebek, ale
s¹ to pojedyncze przypadki
wystêpuj¹ce w okresie
wzmo¿onego ruchu na cmen-
tarzu. W tych sytuacjach
mo¿emy siê zabezpieczyæ, nie
pozostawiaj¹c na widocznym
miejscu osobistych rzeczy. 
- Zakoñczone zosta³y pra-
ce nad pierwszym etapem
rozbudowy cmentarza.
Czy rozpoczê³y siê ju¿ tam
pochówki?

- Tak, na razie uruchomio-
na jest jedna kwatera gro-
bów pojedynczych. Urucho-
miliœmy te¿ pochówki w jed-
nym z trzech kolumbarium.
Je¿eli chodzi o tê czêœæ
cmentarza, mamy tutaj oko³o
1500-1600 miejsc.
- Niebawem maj¹ siê roz-
pocz¹æ prace nad drugim
etapem rozbudowy nowej
czêœci cmentarza. Ile tam
bêdzie miejsc na pochów-
ki?

- To jeszcze trochê potrwa,
poniewa¿ na razie Gorzow-
skie Inwestycje Miejskie, któ-
re bêd¹ realizowaæ tê inwe-
stycje, rozpisa³y przetarg na
przygotowanie dokumentacji
projektowej. Dopiero po jej
zrobieniu bêdziemy znali
wiêcej szczegó³ów, w tym
liczbê planowanych miejsc.
- Ile obecnie na cmenta-
rzu przy ¯wirowej znajduje
siê nagrobków i jaka ich
czêœæ jest nieop³acona?

- W chwili obecnej mamy
oko³o 38-40 tysiêcy grobów,
w których pochowanych
jest 60 tysiêcy osób. Nie-
op³aconych miejsc mamy
niewiele ponad trzy tysi¹ce,
je¿eli chodzi o doros³ych.
Do tego dochodzi oko³o ty-
si¹ca ma³ych grobów dzie-
ciêcych powsta³ych jeszcze
w czasach budowy nekro-
polii. Znaczna czêœæ gro-
bów nieop³aconych to s¹
groby osób niemaj¹cych
zapewne ju¿ rodzin, a przy-
najmniej zamieszka³ych w
Gorzowie lub okolicach.
Trudno spodziewaæ siê,
¿eby kiedyœ zosta³y te gro-
by op³acone, bo nie ma ju¿
nikogo, kto mia³by siê nimi
opiekowaæ.
- Jeszcze kilka lat temu
by³o oko³o szeœciu tysiêcy
niep³aconych miejsc, teraz
jest ich niewiele ponad
cztery tysi¹ce. Czyli akcja
nalepiania karteczek na
grobach informuj¹ca o po-
trzebie uregulowania za-
leg³oœci przynios³a oczeki-
wane efekty?

- Tak, przy czym te kartecz-
ki mia³y na celu przypomnie-
nie o tym, ¿e 20-letni termin
ju¿ up³yn¹³, bo nie wszyscy
zwracali na to uwagê. Wiele
osób myœla³o, ¿e skoro na-
st¹pi³o dochowanie do dane-
go grobu, to od tego momen-
tu maj¹ 20 lat spokoju z
op³aceniem grobu. A to tak
nie dzia³a. Na naszym cmen-
tarzu, jeœli nastêpuje docho-
wanie do wczeœniej op³aco-
nego grobu, to w chwili no-
wego pogrzebu nie pobiera
siê op³aty za to miejsce.
Czyni siê to dopiero po
up³ywie 20 lat od pierwszego
pochówku, inaczej od pierw-
szej wp³aty.
- Gdzie to mo¿na spraw-
dziæ?

- Status grobu najlepiej
sprawdziæ tam, gdzie mamy
wyszukiwarkê osób pocho-
wanych. Po wpisaniu danych
osoby zmar³ej uka¿e nam siê
wa¿noœæ miejsca. Informacjê
o dacie wa¿noœci grobu oraz
wysokoœci op³at mo¿na
tak¿e uzyskaæ drog¹ mai-
low¹ cmentarz@inneko.pl
lub telefoniczn¹.
- Je¿eli ktoœ chcia³by po
sprawdzeniu wyrównaæ za-
leg³oœci bez odwiedzania
biura cmentarza, jak na-
le¿y to uczyniæ szybko i
sprawnie?

- Op³atê prolongacyjn¹
mo¿na wnosiæ zarówno w
biurze Administracji, ale naj-
sprawniej przelewem na
konto wskazane na naszej
stronie internetowej.
- Dziêkujê za rozmowê.

Na razie uruchomiona jest jedna kwatera
Z Karoliną Rzepecką, prezesem Inneko SPZ, spółki zarządzającej gorzowskim cmentarzem komunalnym, rozmawia Robert Borowy

- Najczęściej z grobów znikają wiązanki, znicze, a nawet
większe wkłady do zniczy - przyznaje prezes Karolina
Rzepecka
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Trener Piotr Zygier poka-
za³ koszykarkom PolskaStre-
faInwestycji Enea AJP Go-
rzów jak graæ w golfa!

Pole golfowe znajduje siê w
samym sercu Gorzowa. Golf
to coœ wiêcej ni¿ zwyk³y
sport, to fascynuj¹ca przygo-
da, przestrzeganie regu³,
etykieta i potê¿na dawka
emocji. Na pierwszy rzut oka
wydaje siê byæ wolna i nud-
na. Nie dajcie siê zwieŸæ - to
tylko pozory! 

Golf to ogromna precyzja i
umiejêtnoœæ zgrania wielu
czynników, uderzenia na od-
leg³oœæ 200 metrów i wiêcej,
wytrwa³oœæ, relaks, trening
mentalny, a przede wszyst-
kim mo¿liwoœæ spêdzania
czasu ze znajomymi, przyja-
ció³mi i rodzin¹ podczas
œwietnej zabawy na
œwie¿ym powietrzu. To
idealne po³¹czenie sportu i
przyrody, a przecie¿ z go-

rzowskiego pola golfowego
ju¿ niedaleko do naszej rzeki
Warty!

Wydarzenia golfowe s¹ or-
ganizowane w ca³ym roku
kalendarzowym. Oczywiste
jest, ¿e w przyjemniej gra siê

w cieplejszej temperaturze,
jednak turnieje organizowane
w sezonie jesienno-zimowym
równie¿ ciesz¹ siê ogrom-
nym zainteresowaniem. 

- Nie mo¿na graæ tylko, gdy
jest szron i zamarzniêta tra-
wa, bowiem wp³ywa to bar-
dzo Ÿle na trawê, której ja-
koœæ w tym sporcie jest klu-
czowa - mówi Witold Siwko,
mened¿er Pola Golfowego
Zawarcie.

Przypomnijmy, ¿e otwarcie Po-
la Golfowego, które dziœ nale¿y
do spó³ki miejskiej Inneko, na-
st¹pi³o 13 czerwca 2013 roku.
Od tego czasu na obiekcie po-
wsta³o wiele inicjatyw. Na tere-
nach zielonych przy ulicy

Œl¹skiej funkcjonuje dziœ szkó³ka
golfa, akademia juniorów, orga-
nizowane s¹ bezp³atne zajêcia
oraz zawody sportowe dla
wszystkich grup trenuj¹cych, jak
równie¿ dla gorzowskich senio-
rów, a dyscyplina ta zosta³a ujêta
w Miejskiej Karcie Seniora. To
tylko potwierdza realizacjê
za³o¿onego celu, jakim jest po-
pularyzacja tego wyj¹tkowego
sportu wœród mieszkañców.

RED

Nie można grać tylko w jednym przypadku
Akcjê ,,Zwiedzamy Gorzów”, w ramach wspó³pracy z Poland Travel, gorzowskie koszykarki rozpoczê³y od wizyty w Pole Golfowe Zawarcie!

Trener Piotr Zygier instruuje Elenę Tsinekę, jak prawidłowo należy uderzać piłeczkę do golfa
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Wydarzenia golfowe są organizowane
praktycznie przez cały rok
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Tak jak w zesz³ym roku i
tak jak dwa lata temu
mê¿czyŸni w wieku: 18-45
lat bêd¹ mogli zrobiæ dar-
mowe USG j¹der. Nato-
miast dla panów po 45. ro-
ku ¿ycia bêdzie badanie
PSA pod k¹tem raka pro-
staty. Akcja w galerii hand-
lowej Nova Park potrwa od
10.00 do 18.00. Nie trzeba
siê rejestrowaæ, wystarczy
przyjœæ. W zesz³ym roku
zrobi³o tak 261 panów, z te-
go 111 zg³osi³o siê na USG,
a 150 sprawdzi³o poziom
PSA. Badania PSA wysz³y
bez zarzutu, natomiast u
dwóch pacjentów USG wy-
kaza³o zmiany, które wyma-
ga³y dalszej diagnostyki. 

Gorzów bije rekord

- Cieszymy siê, ¿e z roku
na rok na akcjê zg³asza siê
coraz wiêcej panów, ¿e
maj¹ ju¿ wyrobiony nawyk
regularnych badañ. Jesz-
cze wiêksz¹ satysfakcjê
mamy, gdy udaje nam siê
dotrzeæ do pacjentów, któ-
rzy do tej pory nie chodzili
do lekarza - mówi urolog
Remigiusz Stamirowski z
Oddzia³u Urologii i Onkolo-
gii Urologicznej Wielospe-
cjalistycznego Szpitala Wo-
jewódzkiego w Gorzowie
Wlkp. 

To za spraw¹ doktora Sta-
mirowskiego kampania
„Mêskie Zdrowie” (od nie-
dawna „Kobiece i Mêskie
Zdrowie”) dotar³a do Gorzo-
wa i zaczê³a tu biæ rekordy,
co ucieszy³o, ale i zasko-
czy³o organizatorów ze Sto-
warzyszenia Fizjosport. 

- Po raz pierwszy zrobili-
œmy 150 testów PSA. Prze-
ros³o to nasze oczekiwania
- informowa³ a trakcie ze-
sz³orocznej edycji Piotr
Grudziecki.

Panowie na badania przy-
chodzili z kolegami, z part-
nerkami, z dzieæmi. - Po
prostu trzeba siê badaæ -
mówi³ 31-letni pan Adam.
Inny uczestnik akcji przy-
zna³, ¿e na raka prostaty
chorowa³ jego tata, dlatego
- choæ nie bez obaw - przy-
szed³ do galerii. Po wszyst-
kim wiedzia³ ju¿, ¿e obawy
by³y niepotrzebne. 

Szybko i bezboleśnie

Takich mi³ych rozczaro-
wañ na pewno nie zabrak-
nie podczas tegorocznego
„Mêskiego Zdrowia”. Do ba-
dañ nie trzeba siê szczegól-
nie przygotowywaæ. Jak in-
formuj¹ organizatorzy, USG
polega na przy³o¿eniu
g³owicy ultrasonografu do
worka mosznowego, dziêki
czemu lekarz uzyskuje ob-
raz wszystkich tkanek. Na
podstawie ich struktury jest
w stanie okreœliæ nie tylko
kwestie zwi¹zane z nowo-
tworami, ale tak¿e m.in.
wodniakami czy ¿ylakami.
Badania nie wymagaj¹
przygotowania, poza zacho-
waniem higieny osobistej.
Wyniki s¹ dostêpne od ra-
zu.

Z kolei badanie PSA pole-
ga na pobraniu kropli krwi z
palca. Nie trzeba byæ na
czczo. Wyniki s¹ po oko³o
10 minutach. Poziom PSA
sprawdza siê pod k¹tem ra-
ka prostaty: ka¿da komórka
prostaty wydziela pewn¹
iloœæ PSA do krwi. Jeœli jest
ona w normie - prostata
funkcjonuje prawid³owo. 

Skuteczne leczenie

Akcja „Mêskie Zdrowie”
nie przez przypadek odby-
wa siê w listopadzie. To

miesi¹c profilaktyki
mêskich nowotworów, na
ca³ym œwiecie znany jako
Movember (od zbitki angiel-
skich s³ów: moustache,
czyli w¹sy i november - lis-
topad). 

- Coraz wiêcej mê¿czyzn
nie wstydzi siê badaæ i to
jest buduj¹ce. Szczególnie
¿e bardzo niepokoj¹ce jest
tempo obni¿ania siê wieku
pacjentów operowanych z
powodu raka prostaty. Do
niedawna pacjenci przed
45. rokiem ¿ycia byli rzad-
koœci¹. Dziœ operujemy 4-5

miesiêcznie, a najm³odszy
pacjent, który trafi³ na blok,
mia³ 35 lat! - alarmuje dr n.
med. Piotr Petrasz, kie-
ruj¹cy urologi¹ w gorzow-
skim szpitalu.

To jedyna lecznica w Lu-
buskiem, gdzie raka prosta-
ty operuje siê z zastosowa-
niem robota chirurgiczne-
go. Tylko w tym roku takich
operacji by³o 183, co plasu-
je Gorzów w absolutnej
czo³ówce  oœrodków wyko-
nuj¹cych zabiegi robotowe
(w sumie w szpitalu odby³o
siê 217 operacji z u¿yciem
robota). 

Operacje raka prostaty,
chocia¿ skomplikowane,
dziêki zastosowaniu robota
s¹ jednoczeœnie ma³oinwa-
zyjne, umo¿liwiaj¹ szybk¹
rekonwalescencjê i powrót
pacjenta niemal do pe³nej
sprawnoœci.  

Gorzowscy chorzy maj¹
te¿ dostêp do nowoczes-
nych form radioterapii,
czyli brachyterapii. - Za-
let¹ brachyterapii jest pre-
cyzja: Ÿród³o promieniowa-
nia umieszcza siê bezpo-
œrednio w okolicy guza i
nie nara¿a siê zdrowych
organów na radiacjê -
t³umaczy dr n. med. Nor-
bert Piotrkowicz, kierow-
nik  szpitalnego zak³adu
radioterapii. 

Gorzowski szpital stosuje
brachyterapiê HDR, czyli
leczenie Ÿród³em irydowym
wprowadzanym w obrêb
guza, oraz LDR. Tê drug¹
metodê oferuj¹ tylko trzy
oœrodki w kraju. 

- Polega ona na umiesz-
czeniu w ciele pacjenta
Ÿród³a promieniowania, któ-
re pozostaje tam, „wypro-
mieniowuj¹c” energiê, przez
60 dni. Chory w tym czasie
mo¿e bez przeszkód wyko-
nywaæ codzienne obowi¹zki
- t³umaczy dr Piotrkowicz. 
MAT. WSZW W GORZOWIE WLKP. 

Panowie, czas zadbać o zdrowie!
W sobotê 4 listopada urolodzy z gorzowskiego szpitala przebadaj¹ uczestników akcji „Mêskie Zdrowie” w galerii handlowej. To ju¿ trzecia edycja

badañ w ramach œwiatowej kampanii Movember, promuj¹cej profilaktykê mêskich nowotworów.

Uczestników akcji w galerii handlowej co roku badają lekarze ze szpitala. Na zdjęciu (od
lewej) lek. Paweł Szponar, dr n. med. Piotr Petrasz i lek. Remigiusz Stamirowski, który spro-
wadził do Gorzowa kampanię „Męskie Zdrowie” 
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Lek. Luiza Haściło-Pawlak z oddziału urologii w zeszłym roku wykonywała badania USG
uczestnikom akcji w galerii. W tym roku też weźmie udział w „Męskim Zdrowiu”

Coraz więcej mężczyzn nie wstydzi się
badać i to jest budujące
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Kwarta³ od skrzy¿owania
ulicy Chopina i Alei Konsty-
tucji 3 Maja zmienia wygl¹d
od kilku lat. Systematycznie
kolejne kamienice prze-
chodz¹ termomodernizacje,
a co za nimi idzie - zyskuj¹
nowe elewacje. 

Tylko w tym roku remontu
doczeka³y siê budynki przy
Chopina 58 i 16. Przy Chopi-
na 58 prace zaczê³y siê w 
paŸdzierniku 2022 roku, a za-
koñczy³y w czerwcu 2023 ro-
ku. Wykonano tam termomo-
dernizacjê „ciep³e tynki”, izo-
lacjê pionow¹, remont klatki
schodowej wraz z instalacj¹
elektryczn¹ i nowym domofo-
nem, wymieniono stolarkê
okienn¹ oraz drzwiow¹ na
czêœciach wspólnych nierucho-

moœci. Remont kosztowa³ 262
tys. z³, z Banku Gospodarstwa
Krajowego przyznano premiê
w wysokoœci 32,3 tys. z³.

W styczniu tego roku za-
cz¹³ siê remont kamienicy

przy Chopina 16. Do kwiet-
nia wykonano tam termomo-
dernizacjê trzech œcian, wy-
mieniono drzwi na czêœciach
wspólnych nieruchomoœci,
docieplono poddasze oraz

wykonano nowe pod³ogi na
poddaszu. Prace kosztowa³y
ponad 122 tys. z³.    

Obecnie remont przecho-
dzi budynek przy Chopina
11. W zakres prac wchodzi
tam termomodernizacja
trzech œcian oraz remont
schodów. Jak mówi Damian
Madaliñski, kierownik ADM
nr 5, prace - je¿eli warunki
atmosferyczne na to po-
zwol¹ - powinny zakoñczyæ
siê w listopadzie. Remont
kosztowa³ 100 tys. z³, BGK
przyzna³ natomiast premiê w
wysokoœci 32,3 tys. z³. 

- Po zakoñczeniu tych prac
wykonawca wejdzie na Cho-
pina 9 z termomodernizacj¹
jednej œciany frontowej
po³o¿onej od strony ulicy

Chopina - mówi D. Madali-
ñski. 

Dodaje, ¿e na rok 2024 ad-
ministracja zaplanowa³a ter-
momodernizacjê trzech ka-
mienic przy Chopina 3, 5 i 6. 

- Ten rejon miasta bêdzie
niebawem ³adniejszy, wspól-
noty maj¹ ju¿ opracowane
audyty termomodernizacyjne
oraz projekty. Ponadto pro-
wadzimy rozmowy z gorzow-
skimi radnymi, by pozyskaæ
œrodki na remont chodników
przy Chopina 1, 3, 5 i 7.
Pierwsze œrodki uda³o nam
siê ju¿ pozyskaæ, remont
chodników w tym kwartale
planowany jest na rok 2024 -
informuje kierownik ADM 
nr 5.        

MAJA SZANTER

- Bêdziemy prowadzili res-
trykcyjn¹ politykê wobec
tych, którzy notorycznie nie
p³ac¹ czynszu i degraduj¹
miejskie lokale - zapowiada³
ju¿ jakiœ czas temu Pawe³
Nowacki, dyrektor Zak³adu
Gospodarki Mieszkaniowej
w Gorzowie. I w³aœnie zak³ad
zacz¹³ wcielaæ w czyny te
zapowiedzi.

Lata zadłużeń, w sumie
jest już 76 mln

W paŸdzierniku zosta³o
przeprowadzonych kilkadzie-
si¹t eksmisji z mieszkañ ko-
munalnych. Rekordzist¹ jest
mê¿czyzna mieszkaj¹cy
przy ul. S³onecznej w Gorzo-
wie, który za czynsz nie
p³aci³ od 23 lat. Jak mówi¹

specjaliœci z ZGM, odzyska-
ne mieszkania nadaj¹ siê tyl-
ko do generalnych remon-
tów. Konieczna jest w nich
wymiana urz¹dzeñ sanitar-
nych, stolarki okiennej,

drzwiowej, pod³óg czy we-
wnêtrznych instalacji. 

D³u¿nicy nie doœæ, ¿e nie
dbali o zajmowane lokale, to
jeszcze niekiedy nawet œwia-
domie je dewastowali. Brud,

odpadaj¹ce kafelki, grzyb na
œcianach czy fekalia na
pod³odze, to norma. Do tego
jeszcze sk³ócenie z s¹siadami.

Obecnie zad³u¿enie miej-
skich lokali to oko³o 76 mln
z³otych. Wyroki eksmisyjne
ma oko³o 500 najemców - ro-
dziny, ale i osoby samotne. 

Najwięcej z centrum

Najwiêcej eksmisji odby³o
siê w œcis³ym centrum Go-
rzowa. To z regu³y mieszka-
nia przy ul. Borowskiego,
D¹browskiego, Kosynierów
Gdyñskich czy £okietka.

Jak informuje ZGM, czêœæ
rodzin zosta³a przeniesio-
nych do lokali socjalnych,
czyli o mniejszym standar-
dzie, niektóre osoby zosta³y

eksmitowane do pomiesz-
czeñ tymczasowych, które
zapewni³a firma przeprowa-
dzaj¹ca eksmisje i znajduj¹
siê one poza miastem.

Wœród osób eksmitowa-
nych s¹ takie, które od wielu
lat nie p³aci³y czynszu. Jak
ju¿ wspomnieliœmy, rekor-
dzist¹ jest mê¿czyzna z ul.
S³onecznej, który nie p³aci³
czynszu od 23 lat. Natomiast
kolejny mê¿czyzna z ul. Wal-
czaka nie wnosi³ op³at za
czynsz od 19 lat.

Od listopada do marca
bêdzie obowi¹zywa³ zimowy
okres ochronny. W tym czasie
eksmisje nie bêd¹ realizowa-
ne, ale wiosn¹ prawdopodob-
nie zostan¹ one wznowione.

ROCH

Najwięcej eksmisji odbyło się w ścisłym centrum Gorzowa
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Budynek przy Chopina 58 po remoncie
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Eksmitują tych, co od lat nie płacą 
Choæ przeprowadzenie eksmisji nie jest prost¹ spraw¹, Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej zosta³ zmuszony usuwaæ z lokali
miejskich tych, którzy notorycznie nie p³ac¹ za zajmowane lokale.

- Niemal ca³a Matejki jest
ju¿ po termomodernizacjach,
je¿eli chodzi o budynki, któ-
rymi zarz¹dzamy - mówi Da-
mian Madaliñski, kierownik
ADM nr 5 w Gorzowie. 

W tym roku zakoñczy³o siê
docieplenie trzech œcian
wraz z remontem elewacji
kamienicy przy Matejki 71.
Prace rozpoczê³y siê w
kwietniu tego roku i koszto-
wa³y ponad 185 tys. z³. Dofi-

nansowanie z Banku Gospo-
darstwa Krajowego wynios³o
32,6 tys. z³. 

Jak informuje D. Mada-
liñski, budynki przy Matejki
od skrzy¿owania z ulic¹ Ko-
synierów Gdyñskich do
skrzy¿owania z Fredry s¹ ju¿
niemal w ca³oœci po termo-
modernizacjach. Rozpoczê³y
siê one w 2010 roku. 

- Zostały nam trzy wspólno-
ty – mówi dalej kierownik. -

W pierwszym kwartale przy-
szłego roku, podczas co-
rocznych spotkań wspólnoto-
wych będziemy zachęcać je
do przeprowadzenia remon-
tu. Warunkiem jest wzięcie
kredytu na remont, ale w za-
mian można liczyć na 25-
procentowe dofinansowanie
z BGK, tak jak to miało
miejsce przy remontach in-
nych budynków – kończy.

MS

Zrobione już jest prawie wszystko
Kamienice przy ca³ej niemal ulicy Matejki s¹ ocieplone i zyska³y nowe elewacje. Zarz¹dca rozmawia z pozosta³ymi
wspólnotami, by dokoñczyæ termomodernizacjê w tej czêœci Gorzowa.  

Kolejne budynki zyskują
nowe elewacje
Koñcz¹ siê prace termomodernizacyjne przy ulicy Chopina 11. To konsekwentna poprawa wygl¹du kamienic w tym
kwartale miasta, realizowana przez ADM nr 5.

Adresy
Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

Po remoncie kamienica przy ul. Matejki 71 wygląda efektownie
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- Cicho jest pod wod¹?
- Nie. W oceanie ca³y czas

s³uchaæ szum fal, woda prze-
suwa drobinki kamyków, ca³y
czas coœ siê dzieje. Ten
dŸwiêk jest bardzo uspaka-
jaj¹cy, œwietny do medytacji i
zasypiania, ale w oceanie
nie ma absolutnej ciszy.
DŸwiêk rozchodzi siê bar-
dziej ni¿ w powietrzu,
wszystko s³ychaæ nawet z
wiêkszej odleg³oœci. Gdzieœ
tam p³ynie ³ódka, s³ychaæ jej
silnik, a wokó³ nic nie widaæ.
Nie ma ciszy, ale to te¿ nie
jest ha³as. 
- ¯eby byæ fotografem po-
dwodnym, najpierw trzeba
byæ nurkiem czy fotogra-
fem?

- Myœlê, ¿e droga dojœcia
do efektu podwodnej foto-
grafii jest indywidualna.
Mo¿e byæ najpierw pasja fo-
tografi¹, póŸniej dochodzi
nurkowanie albo w drug¹
stronê - najpierw nurkowa-
nie, przy czym nie trzeba byæ
wyczynowcem w p³ywaniu. Z
czasem pojawiæ siê mo¿e
chêæ utrwalania tego, co jest
pod wod¹ i próba pogodze-
nia tych rzeczy.
- Co by³o pierwsze u pa-
na? 

- Fotografia zawsze u mnie
by³a, ale bardzo amatorska.
Najpierw jednak by³o nurko-
wanie, a zaanga¿owanie siê
w fotografiê wynika³o z chêci
utrwalenia i zachowania te-
go, co widzia³em pod wod¹,
dla przysz³ych pokoleñ, bo
jednak krajobraz podwodny
bardzo szybko siê zmienia i
degraduje. 
- Na czym te zmiany pole-
gaj¹?

- Mo¿na je obserwowaæ
globalnie. Jeœli mówimy o je-
ziorach, na przyk³ad w po-
bli¿u Gorzowa, to widaæ, ¿e
woda opada, roœliny
schodz¹ coraz g³êbiej, s¹
du¿e zakwity z uwagi na

podniesienie temperatury
wody. A je¿eli chodzi o
ciep³e wody, to widaæ
wszêdzie. Rafy bielej¹, pod-
nosi siê temperatura wody,
jest mniej ryb w danym rejo-
nie albo pojawiaj¹ siê takie
gatunki, które nigdy tam nie
wystêpowa³y. 
- Od jakich wód najlepiej
zacz¹æ nurkowanie?

- S¹ dwa podejœcia. Kiedy
zaczyna³em nurkowaæ, in-
struktorzy - Polacy, którzy
uczyli mnie nurkowaæ w pol-
skich jeziorach mówili mi, ¿e
jak siê nauczê nurkowaæ w
naszych ciemnych wodach,
to dam sobie radê wszêdzie.
Taka œcie¿ka na pewno nie
bêdzie z³a, natomiast wi¹¿e

siê to z takimi kwestiami, jak
choæby bardzo krótki sezon
nurkowy w Polsce. Mo¿na
oczywiœcie nurkowaæ ca³y

rok, ale to wymaga ca³kiem
innego sprzêtu, co z kolei
wi¹¿e siê z kosztami. Mo¿na
te¿ od razu uczyæ siê w

ciep³ych wodach. Przecie¿
ludzie, którzy mieszkaj¹ w
tropikach nie je¿d¿¹ specjal-
nie do K³odawy czy na

D³ugie, ¿eby nauczyæ siê
nurkowaæ w ciemnym jezio-
rze, tylko nurkuj¹ ca³e ¿ycie
wy³¹cznie w jasnych i 

przejrzystych wodach. I ta
droga jest równie dobra.
- Na ile wymagaj¹ce jest
fotografowanie pod wod¹? 

- Przede wszystkim trzeba
byæ dobrym nurkiem, czyli
nie mieæ problemów z
obs³ug¹ sprzêtu, który siê
ma na sobie. Oczywiœcie,
nurkowanie ró¿ni siê w za-
le¿noœci od tego, gdzie nur-
kujemy i z jakim sprzêtem - z
jedn¹ butl¹ czy z dwiema,
czy w ciep³ych wodach,
gdzie wszystko widaæ, czy w
ciemnych, gdzie potrzeba
oœwietlenia, ¿eby cokolwiek
zobaczyæ. Zacz¹³bym wiêc
od tego, ¿e trzeba umieæ i lu-
biæ nurkowaæ. Wymagan¹
umiejêtnoœci¹ jest wzorowa,

idealna p³ywalnoœæ, 
umiejêtnoœæ zawiœniêcia w
toni bez ruchu. To bardzo
wa¿ne, ¿eby nie spadaæ na
obiekt, który jest pod nami,
czy to rafa, trawa, inny nurek
czy zwierzê. Dobrze jest nie
naruszaæ tego œrodowiska.
Poza tym wszelkie gwa³tow-
ne ruchy pod wod¹ p³osz¹
zwierzêta, a to nie pomaga
w robieniu zdjêæ. 
- A na ile wa¿ne jest
dobre przygotowanie foto-
graficzne? 

- Ono na pewno pomaga.
Zdarzaj¹ siê kursy podwod-
nej fotografii, podczas któ-
rych mo¿na wielu rzeczy siê
nauczyæ. Oczywiœcie korzys-
ta³em z takich kursów, tak¿e
tradycyjnej fotografii na
l¹dzie. Konsultowa³em te¿
swoje prace i podejœcie do
fotografii pod wod¹ z zawo-
dowcami, których darzê sza-
cunkiem. Trzeba siê uczyæ
ca³y czas, ¿eby byæ coraz
lepszym w tym, co siê robi.
- W jaki sposób organizu-
je pan swoje oceaniczne
wyprawy?

- Co jakiœ czas z zaprzyja-
Ÿnionymi nurkami przygoto-
wujemy takie wyprawy. Wy-
bieramy region œwiata, gdzie
chcielibyœmy nurkowaæ i
gdzie wiemy, ¿e jest coœ inte-
resuj¹cego pod wod¹ i je-
dziemy wiêksz¹ grup¹. Na
miejscu organizujemy ekipê
miejscowych przewodników,
która nas obs³uguje. 
- Gdzie jeŸdzicie naj-
czêœciej?

- Nie ukrywajmy, s¹ to
kosztowne wyjazdy, wiêc
rzadko siê zdarza, ¿e wraca-
my w to samo miejsce. 70
procent œwiata to oceany, a
miejsc do nurkowania jest
naprawdê sporo. Inspiracje
czêsto czerpiemy z Interne-
tu.  Je¿eli kogoœ interesuj¹
rekiny, to mo¿e pojechaæ na
Palau na Oceanie Spokoj-

- 70 procent świata to oceany, a miejsc do nurkowania jest naprawdę sporo - mówi Marcin Małuszek
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Nie możemy umówić się z rekinem na pozowanie
Z Marcinem Ma³uszkiem, fotografem i nurkiem, rozmawia Maja Szanter

p r o m o c j a

Jeżeli kogoś interesują rekiny, to
może pojechać na Palau na Oceanie
Spokojnym do rezerwatu rekinów,
gdzie są pod ochroną i można je

obserwować



nym do rezerwatu rekinów,
gdzie s¹ pod ochron¹ i
mo¿na je obserwowaæ. Ale
równie dobrze mo¿na poje-
chaæ od RPA i ogl¹daæ reki-
ny, które pojawiaj¹ siê w
pr¹dach albo nurkowaæ w
klatce w okolicach Kapszta-
du w zimnych wodach, gdzie
przyp³ywaj¹ ¿ar³acze. Albo
na Bahamach, gdzie siê kar-
mi rekiny. Mo¿na wybieraæ,
mo¿liwoœci jest sporo. Ogra-
nicza nas tylko czas i pie-
ni¹dze.
- A specjalistyczne oferty
biur podró¿y? 

- Zapisuj¹c siê na takie wy-
prawy mo¿na spotkaæ no-
wych nurków i ponurkowaæ
w fajnym miejscu. Trzeba
tylko pamiêtaæ, ¿e czas z in-
nymi nurkami spêdza siê na
powierzchni, ale pod wod¹
jest siê g³ównie samemu al-
bo w parze. Bezpieczne nur-
kowanie to nurkowanie part-
nerskie, w parach. Wspiera-
my siê wówczas, pilnujemy,
pomagamy. Trzeba mieæ za-
ufanie do takiej osoby, jej
umiejêtnoœci, ta osoba te¿
wie, jak my nurkujemy i cze-
go siê mo¿na po nas spo-
dziewaæ. Ja najczêœciej nur-
kujê z ¿on¹. Ona mi wyszu-
kuje tematy do fotografii, ja
siê skupiam, w³a¿ê w jak¹œ
dziurê i próbujê robiæ
zdjêcia. ¯ona siê nie dener-
wuje, bo wie, co ja robiê,
czeka a¿ skoñczê i p³yniemy
dalej, za grup¹ czy do kolej-
nego obiektu.  
- Gdzie pana ci¹gnie naj-
bardziej?

- Mam swoją krótk¹ listê
miejsc, do których chcia³bym
pojechaæ, zanurkowaæ i zo-
baczyæ, co tam jest. Staram
siê ³¹czyæ podczas wyjaz-
dów, ¿eby miejsce by³o inte-
resuj¹ce zarówno pod wod¹,
jak i na l¹dzie. Czas spêdza-
ny na l¹dzie te¿ ma byæ at-
rakcyjny. Nie chcê siedzieæ
tylko w hotelu, ale zobaczyæ
coœ poza nim. Czy to bêdzie
przyroda, historia czy ludzie,
to jest wtórna kwestia. Je¿eli
chodzi o fotografowanie pod
wod¹, to wszystko mnie inte-

resuje. Porównujê fotografiê
podwodn¹ do l¹dowej street-
foto, gdzie nie wiemy, co nas
spotka i trzeba siê wykazaæ
refleksem, korzystaæ z tego,
co przynosi chwila. Nie
mo¿emy umówiæ siê z reki-
nem na pozowanie albo z
¿ó³wiem, chocia¿ z nim jest
proœciej. Oœmiornice czy
bardziej p³ochliwe zwierzêta
raczej obserwujemy i próbu-
jemy zrobiæ im ciekawe
zdjêcie. 
- Co jest na pañskiej li-
œcie marzeñ? 

- Chcia³bym sfotografowaæ
rekiny wielorybie - naj-
wiêksz¹ rybê na œwiecie. Al-
bo takie rybki, podobne do
mandaryna, wystêpuj¹ce tyl-
ko w kilku miejscach na
œwiecie. Marz¹ mi siê bar-
dzo rzadko spotykane ga-
tunki, trudne do sfotografo-
wania, bardzo ma³e, p³ochli-
we i dodanie ich do kolekcji.
,,Polowanie” na mandaryna
zajê³o mi ca³e nurkowanie i
wymaga³o wiszenia nad
raf¹, obserwowanie czy i
gdzie siê pojawi. 
- Ile trwa jedno nurkowa-
nie?

- W amatorskim nurkowa-
niu jest to oko³o godzina.
Ogranicza nas iloœæ powiet-
rza w butli. 
- Na jak¹ g³êbokoœæ pan
schodzi? 

- Do 40 metrów. 
- Jest tam ju¿ ciemno? 
- W oceanie nie, ale nie ma

ju¿ tylu kolorów, co wy¿ej,
bo s³up wody odcina kolory
wraz z g³êbokoœci¹. Jest
szaro-niebiesko. W wodach
tropikalnych nie p³ywamy w
mroku, ale nie jest to ju¿ taki
¿ywy kolor. W jeziorach jest
ju¿ ciemno na 10 metrach…
- Miewa³ pan niebez-
pieczne sytuacje pod
wod¹? 

- Pod wod¹ jesteœmy w
œrodowisku, które nie jest
dla nas przyjazne i ka¿dy
b³¹d mo¿e skutkowaæ jakimœ
wypadkiem. ¯adnej sytuacji
ze zwierzêtami nie mia³em
ani nie by³em œwiadkiem
ataku na nurka. S¹ to na-

prawdê bardzo rzadkie przy-
padki. Awarie sprzêtu siê
zdarza³y, ale drobne, by³y
one pod kontrol¹, na nie-
wielkich g³êbokoœciach. Nie
powodowa³y nadmiernego
stresu, który pod wod¹ jest
niedobry. Panika powoduje,
¿e postrzegamy wszystko
inaczej i wtedy jest du¿o
³atwiej o b³¹d. System part-
nerski polega te¿ na tym, ¿e
sprawdzamy sobie wzajem-
nie sprzêt, czy mamy do-
krêcone powietrze w butli,
czy nic nam nie dynda,
czym mo¿na zahaczyæ.
Dbamy o siebie. 
- Od kiedy pan nurkuje?
- Od 16 lat. 
- Jest ju¿ rutyna w nurko-
waniu?

- I tak, i nie. Niektórzy mó-
wi¹, ¿e rutyna zabija. Ja nie
nurkujê a¿ tak czêsto, wiêc
nie mogê mówiæ o tym, ¿e
wykonujê pewne czynnoœci
mechanicznie, nie zwra-
caj¹c na nie wiêkszej uwagi.
Mam jeszcze zawór bezpie-
czeñstwa, ¿e muszê wszyst-
ko sprawdziæ, serwisujê
sprzêt na bie¿¹co, mam
pewnoœæ co do niego, ¿e nie
dosta³o siê gdzieœ ziarenko
piasku czy nie od³o¿y³a siê
sól i coœ bêdzie blokowa³a.
W sprzêcie fotograficznym
w³os w uszczelce mo¿e po-
wodowaæ, ¿e nam zaleje
aparat i bêdzie do wyrzuce-
nia. 
- Ustawia pan aparat pod
wod¹?

- Tak. Robiê zdjêcia nor-
malnym aparatem fotogra-
ficznym, wk³adam go do
obudowy, która ma  certyfi-
kat do konkretnej g³êboko-
œci. I tak przygotowany
sprzêt z lampami zabieram
pod wodê. W zale¿noœci od
warunków i rodzaju zdjêcia
ustawiam pod wod¹ para-
metry. Obudowa pozwala mi
w pe³ni wykorzystaæ wszyst-
kie mo¿liwoœci aparatu.
- Ile on wa¿y? 
- Aparat, akumulatory, lam-

py, obudowa - wszystko
oko³o 10 kilogramów. Pod
wod¹ to nie wa¿y, to wa¿y w

samolocie. D¹¿ymy do tego,
¿eby obudowa mia³a neu-
traln¹ p³ywalnoœæ, to znaczy
¿e jeœli j¹ puszczê, to ona
nie tonie, a wisi przede mn¹.
Staramy siê, ¿eby operowa-
nie sprzêtem pod wod¹ by³o
lekkie i naturalne, ¿eby nie
walczyæ z utrzymaniem
sprzêtu i dr¿eniem r¹k. Na
powierzchni aparat zajmuje
ca³y baga¿ i to jest najwiêk-
szy problem.
- JeŸdzi pan ze swoim
sprzêtem do nurkowania? 

- Tak, nie zabieramy ze
sob¹ tylko balastu - o³owiu
do doci¹¿enia i butli z  po-
wietrzem. Nie mo¿na prze-
woziæ w samolocie zbiorni-
ków z gazem, a te¿ certyfi-
kacja butli na miejscu by³aby
zbyt uci¹¿liwa - zmiany ci-
œnieñ wymaga³yby rozkrêce-
nia zaworów, a ponowne ich
skrêcanie - powtórnego cer-
tyfikowania.  
- Ile razy w roku pan je-
Ÿdzi na wyprawy?

- Ogranicza mnie urlop. W
jeziorach mo¿na nurkowaæ
codziennie, przed prac¹, po
pracy, niektórzy nurkuj¹ w
czasie pracy. Na oceaniczne
wyjazdy trzeba wzi¹æ urlop.
Nie przeznaczam te¿ ca³ego
urlopu na nurkowanie, rodzi-
na chce coœ pozwiedzaæ,
mimo ¿e ¿ona nurkuje, po-
dobnie jak starsza córka,
m³odsza nie jest tym na ra-
zie zainteresowana.
- Ile trwa taka wyprawa?
- To zale¿y, co siê chce zo-

baczyæ. Mikronezja na Palau
zajê³a nam dwa dni na prze-
lot w jedn¹ stronê. Wyjazd
na tydzieñ w takie miejsce
siê nie op³aca, byliœmy tam
16 dni, z czego dni siedem
dni nurkowych.
- Na ka¿de nurkowanie
zabiera pan z sob¹ apa-
rat? 

- Tak, ostatnio ju¿ tak. 
- A na l¹dzie? 
- Robiê sporo zdjêæ,

g³ównie przyrody, ale i archi-
tektury, rzadko fotografujê
ludzi. Ta moja pasja musi
znajdowaæ ujœcie. Ale te¿
dziêki temu ca³y czas mam

obeznanie ze sprzêtem, bo
pod wod¹ potrzebny jest re-
fleks i obycie z aparatem. To
pozwala na ciekawe skom-
ponowanie kadru. 
- Ile zdjêæ robi podczas
nurkowania?

- Czasem sprzêt nie pozwala
zrobiæ du¿o, cz³owiek widzi
inaczej, mamy szerszy k¹t wi-
dzenia ni¿ aparat. Rybka nie
zapozuje, a podwodne 
zwierzêta potrafi¹ mieæ

prêdkoœci. To trochê jak foto-
grafia sportowa, gdy obiekt jest
w ruchu. Problemem jest tak¿e
œwiat³o. Ono jest kluczowe. Jed-
no udane zdjêcie to czasem
mnóstwo wykonanych ujêæ. Z
Mikronezji przywioz³em 2,5 ty-
si¹ca zdjêæ, z tego 170 wydruko-
wa³em do albumu, a na wystawie
by³o 12. Takie s¹ proporcje. Foto-
grafowie mówi¹, ¿e wystarczy, ¿e
wyjdzie jedno, ale dobre. 
- Dziêkujê za rozmowê.
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Takie zmiany mog¹
wp³ywaæ na os³abienie syte-
mu odpornoœciowego orga-
nizmu, zwiêkszaj¹c podat-
noœæ na infekcje, jak i waha-
nia nastroju. Uk³ad
odpornoœciowy mo¿na
przygotowaæ na nad-
chodz¹c¹ jesieñ przez
wprowadzenie do diety na-
turalnych prozdrowotnych
produktów ¿ywnoœcio-
wych zamiast spo¿ywania
suplementów diety lub
stosowania leków.

W jelitach cz³owieka wy-
stêpuj¹ drobnoustroje (bak-
terie, wirusy, grzyby i archeo-
ny), które okreœla siê mia-
nem mikrobioty. Jej
zadaniem jest chronienie je-
lita przed patogenami,
wspó³uczestniczenie w syn-
tezie witamin (kwasu folio-
wego biotyny, witaminy K),
rozk³adanie nadmiaru b³on-
nika, wspomaganie regulacji
masy cia³a, pe³nienie funkcji
uk³adu odpornoœciowego.
Poprzez wp³yw na metabo-
lizm sk³adników od¿ywczych
mikrobiota jelitowa reguluje
zdrowie ogólne, apetyt i na-
strój. Natomiast stan, w któ-
rym nieprawid³owo funkcjo-
nuje mikrobiota jelitowa lub
zmienia siê jej sk³ad, okreœla
siê dysbioz¹ jelitow¹. Od-
dzia³uje ona g³ównie na
oœrodkowy uk³ad nerwowy
(poprzez oœ jelito-mózg)
zwiêkszaj¹c przepuszczal-
noœæ bariery jelitowej dla an-
tygenów, które powoduj¹
rozwój chorób. Ponadto dys-
bioza przyczynia siê do ob-
ni¿enia odsetka przeciwza-
palnych bakterii i/lub zwiêk-
szenia prozapalnych, czego
skutkiem s¹ zaburzenia me-
taboliczne prowadz¹ce do
rozwoju chorób jelit. Wiele
chorób wystêpuj¹cych u lu-
dzi (np. astma, reumatoidal-
ne zapalenie stawów, de-
presja, nadciœnienie têtnicze,
stwardnienie rozsiane, cho-
roby sercowo-naczyniowe,
zapalenie w¹troby) przyczy-
nia siê do dysbiozy jelitowej.
Jednoczeœnie utrzymuj¹ca
siê dysbioza jest przyczyn¹
rozwoju wielu schorzeñ tj.
oty³oœci, cukrzycy typu  2,
celiakii, stwardnienia rozsia-
nego, zespo³u przewlek³ego
zmêczenia, które zalicza siê
do schorzeñ o pod³o¿u auto-
immunologicznym. Dlatego
utrzymanie prawid³owego
sk³adu mikrobioty jelit nabie-
ra szczególnego znaczenia
w okresie os³abienia
dzia³ania uk³adu immunolo-
gicznego oraz u osób leczo-
nych antybiotykami czy te¿
¿yj¹cych w permanentnym
stresie. 

Grup¹ produktów spo¿yw-
czych pozytywnie
wp³ywaj¹cych na mikrobiotê
jelit, a tym samym zwiêk-

szaj¹cych odpornoœæ orga-
nizmu, s¹ probiotyczne
produkty fermentowane.
Wed³ug Organizacji Naro-
dów Zjednoczonych ds.
Wy¿ywienia i Rolnictwa
(FAO - Food and Agriculture
Organization) oraz WHO
(World Health Organisation)
probiotyki okreœlane s¹ jako
¿ywe mikroorganizmy
wp³ywaj¹ce korzystnie na
zdrowie, ale tylko gdy
spo¿ywane s¹ w odpowied-
nich iloœciach. Najczêœciej
jako probiotyki spo¿ywane
s¹ bakterie szczepów Lacto-
bacillus, Bifidobacterium,
ale równie¿ dro¿d¿e Saccha-
romyces cerevisiae ssp. bou-
lardii, wybrane gatunki Es-
cherichia oraz Bacillus. 

Do najbardziej znanych
cz³owiekowi produktów fer-
mentowanych zawieraj¹cych
autochtoniczne bakterie fer-
mentacji mlekowej (Lactoba-
cillus plantarum, Pediococ-
cus cerevisiae i Leuconostoc
mesenteroides) zalicza siê
kiszon¹ kapustê, ogórki,
œwie¿y sok z buraka
æwik³owego, surowy sok po-
midorowy i marchwiowy. Do
nabia³owych fermentowa-
nych produktów probiotycz-
nych poprawiaj¹cych funk-
cjonowanie uk³adu odporno-
œciowego zalicza siê:
biojogurty, biokefiry, bioma-
œlanki, fermentowane napoje
mleczne, mleko acidofilne,
zsiad³e mleko, jogurty owo-
cowe, lody probiotyczne, se-
rek wiejski i niektóre sery
(Crescenda, Talaga, Puglie-
se), sery dojrzewaj¹ce miêk-
kie  (w tym z porostem ple-
œniowym z rodzaju Penicil-
lium jak Camembert,
Imperial, Brie, Roquefort).

Szczepy probiotyczne bak-
terii stosuje siê te¿ do pro-
dukcji probiotycznych wêdlin
surowo dojrzewaj¹cych tj.

salami miêkkiego szybko
dojrzewaj¹cego wêdzonego,
salami twardego suszonego
na powietrzu, kie³basek su-
rowych szybko
dojrzewaj¹cych, salami
wêdzonego osuszanego,
kie³basy polskiej surowej,
szynki i wêdzonek surowych.

Równie¿ bakterie probio-
tyczne stosuje siê do produk-
cji fermentowanych soków
warzywnych (pomidorowy, z
buraków, z kapusty), zakwa-
sów (z buraków, zakwas na
¿ur lub barszcz bia³y), so-
ków owocowych (porzecz-
kowy, ananasowy, pomara-
ñczowy, marchwiowy), kwa-
su chlebowego,
przecierów owocowo-wa-
rzywnych (z dyni), sorbe-
tów (dyniowo-ananasowy),
owoców suszonych (su-

szone jab³ka). Kiszeniu pod-
daje siê równie¿ warzywa
mieszane np. kapustê pe-
kiñsk¹, rzodkiewki, mar-
chew, a tak¿e owoce (oliwki,
papaja, mango).

Natomiast w innych krajach
do produktów fermentowa-
nych pochodzenia roœlinne-
go nale¿¹ m.in. boza (z
pszenicy, kukurydzy, prosa i
innych zbó¿), kenkey (z ku-
kurydzy), kimchi (z kapusty,
warzyw, orzechów), miso (z
ry¿u, ziarna soi lub ry¿u i in-
nych zbó¿), ogi (z kukury-
dzy, sorgo lub prosa), a
tak¿e sosy (z soi i pszenicy).
Znana jest ¿ywnoœæ fermen-
towana przy udziale bakterii
mlekowych, w sk³ad której
oprócz roœlin zbo¿owych

wchodzi równie¿ mleko, np.
tarhana (z m¹ki pszennej i
jogurtu), kishk (z mleka i
pszenicy). 

Minimum terapeutyczne
gwarantuj¹ce korzystny
wp³yw tych organizmów pro-
biotycznych na ludzki orga-
nizm wynosi 106 cfu/cm3
(colony forming units - jedno-
stki tworz¹ce kolonie). Jed-
nak stosowane iloœci w
ró¿nych produktach spo¿yw-
czych wahaj¹ siê od 106 do
109 cfu/cm3. W celu uzyska-
nia efektu zdrowotnego na-
le¿y spo¿ywaæ fermentowa-
ne produkty probiotyczne w
iloœciach nie mniejszych
ni¿ 100 g. Wynika to z faktu,
¿e liczba mikroorganizmów
probiotycznych w produktach
mleczarskich powinna wyno-
siæ oko³o 1010 komórek w

100 g produktu, oko³o 107
komórek na 1 g w lodach
probiotycznych, oko³o 106-
107 komórek na 100 ml w
sokach owocowych i podob-
nie w innych produktach
spo¿ywczych, do których do-
dane s¹ bakterie probiotycz-
ne zastosowane jako kultury
starterowe b¹dŸ zakwasy.

Równie¿ istotne, aby fer-
mentowany produkt probio-
tyczny by³ spo¿ywany co-
dziennie przez d³u¿szy
czas, gdy¿ jednorazowa
konsumpcja nie przyniesie
oczekiwanego efektu, jakim
jest poprawa mikrobioty jeli-
towej. Produkty fermentowa-
ne mog¹ byæ dodatkiem do
obiadu, spo¿ywane jako
przek¹ska lub napój.

Dla osób z nietolerancj¹
laktozy alternatyw¹ mog¹
byæ produkty zbo¿owe fer-
mentowane przy udziale
bakterii mlekowych tj.: kwas
chlebowy, napój s³odowy lub
produkty sojowe:  mleko so-
jowe fermentowane, napoje
sojowe, lody, serki i tofu.
Natomiast  osoby z nadci-
œnieniem têtniczym powinny
zwracaæ uwagê na zawar-
toœæ soli w produktach fer-
mentowanych, czyli kupowaæ
te o mniejszej jej zawartoœci.  

Zawarte w produktach fer-
mentowanych bakterie pro-
biotyczne wytwarzaj¹ w jeli-
tach cz³owieka naturalne
substancje antybiotyczne
(bakteriocyny), które hamuj¹
rozwój szczepów chorobo-
twórczych. Natomiast wp³yw
szczepów probiotycznych
bakterii na funkcje immuno-
logiczne wi¹¿¹ siê z ich od-
dzia³ywaniem na komórki im-
munokompetentne zlokalizo-
wane w b³onie œluzowej
jelita, stanowi¹ce element
tak zwanego GALT (Gut-As-
sociated Lymphoid Tissue -
tkanka limfatyczna zwi¹zana
z przewodem pokarmowym).
Przy spo¿ywaniu produktów
probiotycznych wzrasta we
krwi poziom immunoglobulin
S-IgA, które s¹ odpowie-
dzialne za wy³apywanie an-
tygenów i uniemo¿liwienie
im przejœcia przez b³ony œlu-
zowe do wnêtrza organizmu,
chroni¹c przed rozwojem
chorób. 

Warto równie¿ zwróciæ
uwagê na informacje
umieszczone przez produ-
centa na etykiecie, gdy¿
s¹ dostêpne w sprzeda¿y
produkty kiszone/kwaszo-
ne (zgodnie z danymi w li-
teraturze specjalistycznej
nazwy te oznaczaj¹ to sa-
mo) wy³¹cznie fermento-
wane z udzia³em bakterii
probiotycznych, ale s¹ te¿
produkty z dodatkiem kwa-
su octowego jako substan-
cji utrwalaj¹cej czy te¿
kwasu sorbowego lub jego
soli jako konserwantu ha-
muj¹cego rozwój nie-
po¿¹danych grzybów i ple-
œni. Bior¹c pod uwagê
okres przydatnoœci do
spo¿ycia ¿ywnoœciowych
produktów probiotycznych
wa¿ne jest jej przechowy-
wanie zgodnie z oznako-
waniem producenta. Utrzy-
mywanie ich w temperatu-
rze pokojowej znacznie
obni¿a ¿ywotnoœæ bakterii
probiotycznych.
Zatem zasadnym jest do-
posa¿enie w³asnej diety
codziennie przynajmniej w
100 g produktów fermento-
wanych, aby poprawiæ
ogólny stan zdrowia i
wzmocniæ odpornoœæ.

ZUZANNA GOLUCH

Jesienią szczególnie należy dbać o układ odpornościowy organizmu
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Dbaj o zdrowie, wzmocnij odporność  
Zbli¿a siê jesieñ, która wi¹¿e siê ze zmianami pogody, sposobem od¿ywiania (mniej dostêpnych œwie¿ych warzyw i owoców), ale i te¿ samopoczucia. 

Dr hab. in¿. Zuzanna
Goluch, prof. UEW - pra-
cownik naukowo-dydaktycz-
ny, dyscyplina: technologia
¿ywnoœci i ¿ywienia. Od 27 lat
zajmuje siê prozdrowotn¹
edukacj¹ ¿ywieniow¹ wœród
dzieci, m³odzie¿y, osób do-
ros³ych, osób starszych.

Autorka/wspó³autorka po-
nad 150 publikacji naukowych
oraz 17 publikacji popularno-
naukowych. Jest uznanym re-
cenzentem w ponad 30 mi-
êdzynarodowych czasopis-
mach naukowych oraz w kilku
krajowych z zakresu dietetyki,
¿ywienia cz³owieka i technolo-
gii ¿ywnoœci. Jest wspó³redak-
torem czasopisma naukowe-
go Journal of Elementology i
recenzentem kilku monografii
i podrêczników. Wspó³organi-
zator konferencji naukowych. 

Jest badaczem w zakresie:
1) oceny sposobu ¿ywienia,
stanu od¿ywienia i sk³adu
cia³a ludnoœci; 2) oceny
wp³ywu prozdrowotnej eduka-
cji ¿ywieniowej na zmiany za-
chowañ ¿ywieniowych ludno-
œci; 3) jakoœci i bezpiecze-
ñstwa ¿ywnoœci; 4) oceny
wp³ywu stosowania suple-
mentów diety i ¿ywnoœci na
tory metaboliczne u ludzi i
zwierz¹t modelowych; 5) oce-
ny wp³ywu czynników gene-
tycznych i œrodowiskowych na
jakoœæ i wartoœæ od¿ywcz¹. 

Obecnie pracuje w Katedrze
Technologii ¯ywnoœci i ¯ywie-
nia Wydzia³u In¿ynierii Pro-
dukcji Uniwersytetu Ekono-
micznego we Wroc³awiu na
stanowisku profesora uczelni.
W The Polish University Abro-
ad in London (PUNO) w Wiel-
kiej Brytanii pe³ni funkcjê pro-
fesora wizytuj¹cego oraz kie-
rownika Studiów
Podyplomowych „Psychodie-
tetyka” i „Coaching dietetycz-
ny”. W Uniwersytecie Ekono-
micznym we Wroc³awiu pe³ni
funkcjê kierownika Studiów
Podyplomowych „Coaching
dietetyczny”, „Dietetyka ge-
riatryczna” oraz „Suplemen-
ty diety i ¿ywnoœæ wzboga-
cana”.

Dr hab. in¿. Zuzanna Go-
luch, prof. UEW jest cz³on-
kiem Polskiego Towarzystwa
Nauk ¯ywieniowych, Polskie-
go Towarzystwa ¯ywienia Kli-
nicznego, Polskiego Towarzy-
stwa Technologów ¯ywnoœci,
Polskiego Towarzystwa Ge-
rontologicznego i Polskiego
Towarzystwa Zootechniczne-
go.

Grupą produktów spożywczych
pozytywnie wpływających na

mikrobiotę jelit są probiotyczne
produkty fermentowane
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Gospodarka Polski i UE
pozostaje pod silnym
wp³ywem europejskiego i
œwiatowego kryzysu ener-
getycznego, wp³ywu woj-
ny Rosji przeciwko Ukrai-
nie, a ogromny exodus
ok. 15,9 mln ludnoœci
ukraiñskiej przez polsko-
ukraiñsk¹ granicê, z któ-
rych kilka milionów Pol-
ska humanitarnie przyj-
muje u siebie, stwarza
trudn¹ do opanowania sy-
tuacjê. Do tego mamy z
Bia³orusi hybrydowy atak
re¿imu £ukaszenki, który
pos³u¿y³ siê agresj¹ migran-
tów przeciw Polsce.  Polska
zmuszona zosta³a do  budo-
wy granicznej zapory elek-
troniczno-metalowej dla
ochrony swych granic. Gos-
podarka Polska jeszcze od-
czuwa skutki  niedawnej
pandemii  koronawirusowej.
To wszystko mocno ob-
ci¹¿y³o finanse Polski, co
Unia Europejska wykorzys-
tuje jako narzêdzie zmusze-
nia Polski do uleg³oœci w
kwestiach traktatowych
zmian umo¿liwiaj¹cych
ograniczenia narodowej sa-
modzielnoœci i tworzenia
jednego pañstwa europej-
skiego pod niemieckim
przywództwem. 

Sytuacja Polski wydaje siê
byæ prawie beznadziejna, a
mimo wszystko œwiat oce-
nia nas wysoko. Ambasador
USA w Polsce Marek Brze-
ziñski w wywiadzie dla
„Rzeczpospolitej”, w lipcu
2023 roku, powiedzia³: -
Polska jest dzisiaj  jedn¹ z
najbardziej dynamicznych
gospodarek nie tylko w Eu-
ropie, ale i na œwiecie.

Analizy gospodarcze to
potwierdzaj¹. Polska ma je-
den z najni¿szych wskaŸni-
ków zad³u¿enia w UE, oko³o
49% PKB. To w³aœnie ten
odbudowany krajowy i silny
dziœ sektor bankowy jest
tym, który przej¹³ najwiêk-
szy ciê¿ar zad³u¿enia, po-
siada najwiêcej skarbowych
papierów wartoœciowych
(42%) i daje podstawê bez-
pieczeñstwa  Polski. Na ko-
niec 2022 roku d³ug pa-
ñstwa  polskiego wynosi³
wprawdzie 1 bln 133 mld
z³otych, to jednak tylko 32,9
% stanowi d³ug wobec za-
granicy, a pozosta³a znacz-
nie wiêksza czêœæ d³ugu
jest sfinansowana przez Po-
laków i rodzime instytucje
oraz firmy. W handlu zagra-
nicznym Polska ma dodat-
nie saldo na poziomie 23
mld z³ (kwiecieñ 2023). Jest
to jeden z najlepszych  wy-
ników Polski w  ci¹gu ostat-
nich kilkunastu lat. Eksport

z Polski w ubieg³ym roku
wzrós³ prawie o 20%. 
- Polska lokuje siê coraz
bli¿ej œwiatowej czo³ówki
eksporterów - mówi £ukasz
Grabowski, dyrektor Cen-
trum Eksportu Polskiej
Agencji Inwestycji i Handlu.
Polska utrzymuje pozycje
jednego z g³ównych partne-
rów handlowych Niemiec,
za Chinami, Holandi¹, USA
i Francj¹. Niemcy i kilka in-
nych gospodarek UE z tego
tytu³u zadowoleni nie s¹, bo
trac¹ przez Polskê konku-
rencyjnoœæ na rynkach
œwiatowych. Du¿¹ dyna-
mikê eksportu Polska notu-
je w grupie artyku³ów prze-
mys³owych, a w grupie arty-
ku³ów spo¿ywczych bijemy
wszelkie europejskie rekor-
dy wzrostu eksportu. Polska
jest obecnie 7. unijnym i 10.
œwiatowym eksporterem na-
bia³u. Po nasz nabia³ si-
êgaj¹ coraz wiêcej Chiny,
Algieria i Arabia Saudyjska i
inne nowe rynki zbytu.  Na-
sze wyroby rolno-spo¿yw-
cze s¹ jedne z najlepszy-
mi w œwiecie, i najlepsze
w Europie. 

W pierwszym pó³roczu
2023 roku wyeksportowali-
œmy najwiêcej wyrobów
miêsnych, ziarna zbó¿ i je-
go przetworów, produktów
mleczarskich i innych
spo¿ywczych na kwotê 25,6
mld euro, tj. ok. 16 % wiêcej
ni¿ rok wczeœniej. Najbar-
dziej nasze produkty
spo¿ywcze smakuj¹ Nie-
mcom i tam te¿ notujemy
najwy¿sze zapotrzebowa-
nie. Podbijamy œwiat jab³ka-
mi, ziemniakami, malinami,
truskawkami i jagodami
oraz ró¿nymi artyku³ami
spo¿ywczymi. Jesteœmy li-
derem w produkcji piecza-
rek, piwa i jaj. Jesteœmy
czwartym œwiatowym eks-
porterem drobiu i pierw-
szym w UE. Przodujemy
produkcj¹ meblarsk¹,
sprzêtu AGD, a polskie
okna i drzwi trafiaj¹ do 75
krajów œwiata. Jesteœmy po-
têg¹ w ró¿nych jeszcze in-
nych bran¿ach, choæby w
transporcie miêdzynarodo-
wym. Dziêki Koreañczykom
i ich zak³adom w Kobierzy-
cach, Polska staje siê
pi¹tym co do wielkoœci do-
stawc¹ litowo-jonowych ba-
terii samochodowych w
œwiecie, a w UE jest naj-
wiêkszym ich dostawc¹ dla
najwa¿niejszych koncernów
samochodowych. Korea
Po³udniowa staje siê na-
szym g³ównym partnerem
gospodarczym, a szczegól-
nie w przemyœle elektro-
nicznym i zbrojeniowym.

Polska jest najwiêkszym
producentem paliwa wodo-
rowego i autobusów elek-
trycznych w UE, a jako
œwiatowy lider pracuje nad
autobusami wodorowymi. W
roku 2020 Polska zajê³a
pierwsze miejsce w pro-
dukcji srebra na œwiecie
za spraw¹  KGHM Polska
MiedŸ (wg. portalu
Kitko.com) - produkuje ok.
pó³tora tysi¹ca ton srebra
rocznie. A jeszcze dekadê
temu chciano KGHM sprze-
daæ... Czy pañstwo, którego
pieni¹dz ma pokrycie w
srebrze mo¿e byæ biedne? -
to zale¿y, kto w nim rz¹dzi!  

Rz¹d Polski gospodarczo i
finansowo, mimo ogrom-
nych wydatków w czasach
perturbacji w handlu œwiato-
wym, wychodzi obronn¹
rêk¹ i z dobr¹ perspektyw¹
na przysz³oœæ. Inflacja
rz¹dowi nie zaszkodzi³a, ju¿
systematycznie spada i w
czwartym kwartale mo¿e
osi¹gn¹æ 5-7%. Prawd¹ jest
jednak, ¿e spo³eczeñstwo
zbiednia³o, jego poziom
p³ac obni¿y³ siê przynaj-
mniej o 30%, i o tyle spad³a
si³a nabywcza przeciêtnej
pensji. Za tym pójdzie spa-
dek konsumpcji i uderzy to
w dochód narodowy. Aby to
siê nie sta³o, rz¹d musi za-
dbaæ o dalszy wzrost pro-
dukcji i us³ug, oraz równo-
czeœnie o wzrost p³ac. Tyl-
ko, czy te dwie korekty
nast¹pi¹?  Je¿eli wzrost
p³ac siê opóŸni, to i opóŸni
siê odbicie gospodarcze i

pocz¹tek recesji nas nie
ominie. Myœlê, ¿e rz¹d do
recesji nie dopuœci.  Na  ho-
ryzoncie pojawiaj¹ siê
jednak inne bariery, które
maj¹ szansê t¹ dobr¹
drogê rozwoju zak³óciæ.

Ten w¹tek rozwa¿añ za-
cznijmy od… przypomnie-
nia historii. W lutym 1945
roku, w rosyjskiej Ja³cie,
tzw. „Wielka Trójka” w
sk³adzie: Józef Stalin, Fran-
klin D. Roosevelt i Winston
Churchill, podzielili Europê
na dwie strefy wp³ywów.
Pod kontrolê Stalinowi od-
dano ziemie zajête przez
Armiê Czerwon¹, które to
ziemie de facto obejmowa³y
obszar Europy Œrodkowo-
Wschodniej, a¿ po rzekê
£abê w³¹cznie z obszarem
Niemiec Wschodnich.
Drug¹ stref¹ wp³ywów by³a
strefa Stanów Zjednoczo-
nych, która objê³a ca³¹ Eu-
ropê Zachodni¹, w tym
czêœæ Niemiec od £aby na
zachód. W tej strefie, do
1949 roku, by³y strefy oku-
pacyjne pod nadzorem
USA, Anglii I Francji. Rosja
utrzymywa³a swoj¹ strefê
okupacyjn¹ Niemiec
Wschodnich w zasadzie
do zjednoczenia Niemiec,
które nast¹pi³o 3 pa-
Ÿdziernika 1990 roku, a
które zawdziêczaj¹ po-
wstaniu SOLIDARNOŒCI.
W tym momencie zaczê³o
siê mocno sypaæ rosyjskie
imperium. Po Polsce swoj¹
wolnoœæ uzyskiwa³y kolejne
pañstwa dzisiejszej Europy

Œrodkowo-Wschodniej. Po-
wsta³ nowy uk³ad si³ wolne-
go œwiata, w którym zna-
laz³a siê Polska. Do tego
wolnego œwiata swój akces
z³o¿y³a te¿ wolna Ukraina. 
Niestety, ale tego uk³adu
nie zamierza  tolerowaæ
re¿im Putina i zacz¹³ wy-
raŸnie d¹¿yæ do odbudo-
wania rosyjskiego impe-
rium na wzór dawniejsze-
go modelu z czasów
bolszewickiej Rosji. I to
jest to nowe zagro¿enie.
Musimy siê zbroiæ, musimy
zwiêkszyæ armiê i rozbudo-
waæ przemys³ zbrojeniowy,
musimy zawi¹zywaæ soju-
sze z USA, Kore¹
Po³udniow¹, Angli¹ i Trój-
morzem, musimy byæ gos-
podarczo silni.
Ale to nie jest jedyne za-
gro¿enie dla suwerenno-
œci Polski…  Na zachód od
Odry tworzy siê obecnie so-
jusz pod przewodnictwem
Francji i Niemiec, który
d¹¿y do utworzenia z Unii
Europejskiej „federalne pa-
ñstwo”, co oczywiœcie ogra-
niczy³oby wolnoœæ
spo³eczn¹ i gospodarcz¹
nie tylko Polski, ale ca³ej
Europy Œrodkowo-Wschod-
niej. Niemcy, z racji swojej
silnej pozycji gospodarczej,
mia³yby szansê przej¹æ
kontrolê nad ca³¹ sfederali-
zowan¹ Uni¹ Europejsk¹.
Gdyby tak siê sta³o, mieliby-
œmy po obydwu stronach
wschodniej i zachodniej
granicy do czynienia z
now¹ hegemoni¹, tylko, ¿e
ta wschodnia by³aby wymu-
szana militarnie, a ta za-
chodnia, pod kierownic-
twem najbogatszych
pañstw, by³aby inna, wymu-
szona traktatem europej-
skim, z przewag¹ gospo-
darcz¹ Niemiec, ze wspóln¹
armi¹, europejsk¹ prokura-
tur¹, s¹dami i policj¹, euro-
pejskim bankiem central-
nym emituj¹cym wspóln¹
walutê i wspólnym europej-
skim parlamentem ustana-
wiaj¹cym wspólne prawo i
ze wspóln¹ poprawnoœci¹
polityczn¹ kontrolowan¹
przez hegemona et consor-
tes, czyli Niemcy. 

Czy pañstwa z poza
g³ównego nurtu europej-
skiej gospodarki i jedynie
s³usznych idei Altiero Spi-
nellego mog³yby korzystaæ z
wolnoœci s³owa i wyboru
dróg rozwoju?  W¹tpiê, bo
dzisiaj w œwiecie rz¹dzi li-
beralna polityka globalna, li-
beralna ekonomia niewi-
dzialnej rêki rynku, a one
s³abych pañstw w ogóle nie
bior¹ pod uwagê. W koñcu
Niemcy  zrealizowa³yby

swój od wieku zamierzony
plan  Mitteleuropy, czyli
niemiecki zamiar podczas I
wojny œwiatowej,
zak³adaj¹cy dominacjê Ce-
sarstwa Niemieckiego nad
Europ¹ Œrodkow¹ i jej eks-
ploatacje, a tak¿e aneksjê
terytoriów zamieszka³ych w
wiêkszoœci przez ludnoœæ
niemieck¹ oraz stopniow¹
germanizacjê  ludów podbi-
tych. Wprawdzie taki plan
dzisiaj wydaje siê ma³o
prawdopodobny, to jednak
trzeba przypomnieæ histo-
riê,  od XVIII do XX wieku,
która by³a przepe³niona
wieloma absurdalnymi pla-
nami, niemo¿liwymi do rea-
lizacji, a jednak one po-
ch³onê³y 190 milionów ofiar
krwawych  rewolucji i wo-
jen. Krwawe plany
wspó³czesnych szaleñców,
wymyœlone  dla dobra i
szczêœcia ludzkoœci, na
pewno nam nie gro¿¹. Jed-
nak widzimy, ¿e s³abe pa-
ñstwa nie s¹ uwzglêdnia-
ne w polityce gospodar-
czej i spo³ecznej tych
bogatych, i st¹d ten exo-
dus za chlebem do
pañstw zachodnich. Ci
emigruj¹cy ludzie w swoich
krajach potrafiliby zadbaæ o
swoje rodziny i o swoje
dzieci, gdyby bogate glo-
balne liberalne gospodarki
mia³y wolê wykazaæ siê so-
lidarn¹ pomoc¹ i dobro-
czynnoœci¹. 

Wniosek z tego dla nas
Polaków jest jasny i czytel-
ny: swoje robiæ, dbaæ o
gospodarkê i poziom ¿ycia
spo³eczeñstwa, zapewniæ
bezpieczeñstwo Polsce pod
ka¿dym wzglêdem i nie daæ
siê zniewoliæ. Bo, jak Win-
centy Witos powiedzia³, „…
a  Polska winna trwaæ
wiecznie”.  Angielski polityk
Joseph Chamberlain, w
1898 roku, powiedzia³: ”
(…) nie pamiêtam czasów,
kiedy dzieñ po dniu dostar-
czano nam nowych powo-
dów do obaw”.

Tych obaw mamy wielk¹
obfitoœæ i musimy byæ dum-
ni, ¿e dotychczas potrafili-
œmy z tej pl¹taniny europej-
skich problemów wychodziæ
z przyk³adnym efektem roz-
woju. Tego w³aœnie nam
chyba co niektórzy za-
zdroszcz¹ i solidnie w tym
przeszkadzaj¹. Piszê to
wszystko po to, by przypo-
mnieæ, ¿e po kryzysie wy-
stêpuje dynamiczny rozwój,
na co musimy byæ przygoto-
wani. Pamiêtajmy: „Bogu
dziêkujcie, ducha nie ga-
œcie” - powiedzia³ Jan Pa-
we³ II w 1991. 

AUGUSTYN WIERNICKI

Łatwo nie jest, a jednak dajemy radę
Za wschodni¹ nasz¹ granic¹ toczy siê  wojna przeciwko Ukrainie. Dyktator moskiewskiego re¿imu usi³uje wskrzesiæ stare rosyjskie imperium na
wzór po ja³tañskiego uk³adu. Na zachodzie Europy  natomiast, na zaproszenie by³ej kanclerz Angeli Merkel, fala imigrantów zalewa poszczególne
kraje tworz¹c miedzy cywilizacyjny tygiel  konfliktów.

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsi-
ębiorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.

Fo
t. A

rc
hi
wu

m



�12 AKADeMIA IM. JAKUBA Z PARADYŻA Listopad 2023 r.

Wdra¿any jest model edukacji
w³¹czaj¹cej, w którym studenci
z niepe³nosprawnoœciami i
szczególnymi potrzebami s¹
kszta³ceni przez tych samych
wyk³adowców, na tej samej
uczelni i wspólnych zajêciach z
ich pe³nosprawnymi kole¿anka-
mi i kolegami. Stworzenie oso-
bom z niepe³nosprawnoœciami
warunków do pe³nego udzia³u
w procesie kszta³cenia i bada-
niach naukowych, uczyniono
jednym z podstawowych zadañ
uczelni. Dzia³ania AJP s¹ stricte
zwi¹zane z funkcjonowaniem
na uczelni i posiadaniem statu-
su studenta. 

W celu wzmocnienia dzia³añ
AJP powo³a³o funkcjê Pe³no-
mocnika Rektora ds. osób z
niepe³nosprawnoœciami i Aka-
demickie Centrum Wsparcia
Osób z Niepe³nosprawnoœcia-
mi (ACWOzN). Wspieraj¹ oni
studentów, których problemy
zdrowotne i niepe³nosprawnoœæ
staj¹ siê barier¹ w procesie
kszta³cenia oraz dostosowuj¹
uczelniê (jej ofertê, infrastruk-
turê) do ich potrzeb. Koncepcja

dzia³ania ACWOzN opiera siê
nie tylko na bie¿¹cym reagowa-
niu na pojawiaj¹ce siê proble-
my w edukacji, ale g³ównie na
ich wyprzedzaniu. Krok po kro-
ku Akademia im. Jakuba z Pa-
rady¿a dokonuje kolejnych za-
planowanych inwestycji i zmian,
które s¹ niezbêdne i potrzebne
dla zlikwidowania barier w do-
stêpie osób z niepe³nospraw-
noœciami do edukacji akade-
mickiej. Wprowadza siê tak¿e
rozwi¹zania interwencyjne.

W AJP powo³ano równie¿ Ze-
spó³ ds. dostêpnoœci, który
wraz z koordynatorem ds. do-

stêpnoœci dokonuje analiz i
ustala plan dzia³ania na kolejne
lata na rzecz poprawy zapew-
nienia dostêpnoœci Akademii
na wszystkich p³aszczyznach:
architektonicznej, komunikacyj-
no-informacyjnej i cyfrowej, dla
osób ze szczególnymi potrze-
bami. 

Akademia im. Jakuba z Para-
dy¿a wspiera swoich studentów
poprzez dzia³ania ukierunkowa-
ne na dostosowanie sposobu
organizacji i w³aœciwej realizacji
procesu dydaktycznego. Na-
le¿y zaznaczyæ, ¿e wsparcie to
nie prowadzi do obni¿enia po-
ziomu wymagañ merytorycz-
nych oraz oceny umiejêtnoœci.
Chodzi o wyrównanie szans
edukacyjnych ze studentami
pe³nosprawnymi.

Adaptacja procesu kszta³ce-
nia odbywa siê po indywidual-
nej rozmowie studenta z kon-
sultantem edukacyjnym. Po
uwzglêdnieniu udokumentowa-
nych trudnoœci zdrowotnych na
wywi¹zywanie siê z
obowi¹zków akademickich (np.
obecnoœæ na zajêciach, kwestie

zwi¹zane z koncentracj¹, 
pamiêci¹, sporz¹dzaniem nota-
tek, stresem egzaminacyjnym,
potrzeb¹ wyd³u¿enia czasu na
egzaminie lub roz³o¿enia sesji
w czasie itp.) oraz specyficz-
nych wymagañ merytorycz-
nych danego kierunku, wpro-
wadza siê indywidualne dosto-
sowanie studiów w czasie
zajêæ dydaktycznych i zaliczeñ
lub egzaminów. Wsparcie to
stwarza studentom z
niepe³nosprawnoœciami i
szczególnymi potrzebami
mo¿liwoœci wywi¹zywania siê z
obowi¹zków akademickich i

osi¹gniêcie niezale¿noœci na
studiach.

Akademickie Centrum
Wsparcia Osób z Niepe³nos-
prawnoœciami wychodzi rów-
nie¿ na przeciw maturzystom z
niepe³nosprawnoœciami i
szczególnymi potrzebami edu-
kacyjnymi, myœl¹cych o stu-
diach w naszej Akademii. Mog¹
oni liczyæ na wsparcie ju¿ przy
procesie rekrutacji, w ramach
programu „rekrutacja bez ba-
rier”, gdzie istnieje mo¿liwoœæ
skonsultowania swoich mo¿li-
woœci wynikaj¹cych z rodzaju i
stopnia niepe³nosprawnoœci z
wymogami zwi¹zanymi z reali-
zacj¹ kszta³cenia na wybranym
kierunku studiów.  W procesie
rekrutacji opieramy siê na zasa-
dzie równych szans i niedyskry-
minacji. Warto podkreœliæ, ¿e
ju¿ na etapie rekrutacji przed-
stawia siê osobom z niepe³nos-
prawnoœciami, ¿e traktuje siê
ich na równi ze studentami
pe³noprawnymi, nie tylko w za-
kresie równych praw, ale i - co
niezwykle wa¿ne -
obowi¹zków. 

Akademia im. Jakuba z Para-
dy¿a na bazie szkoleñ, obser-
wacji i doœwiadczenia wdra¿a
procedury pracy i postêpowa-
nia z konkretnymi osobami z
niepe³nosprawnoœciami na
rzecz równych szans w do-
stêpie do kszta³cenia i badañ
naukowych. Kadra za-
rz¹dzaj¹ca, pracownicy dydak-
tyczni i administracyjni stale
zwiêkszaj¹ swoj¹ wiedzê na te-
mat ró¿nych rodzajów
niepe³nosprawnoœci i wsparcia
edukacyjnego, a dziêki szkole-
niom mog¹ podejmowaæ i
wdra¿aæ decyzje na p³aszczy-

Ÿnie poszczególnych jednostek,
co sprzyja dostêpnoœci uczelni.
Pozwala to na indywidualne po-
dejœcie do ka¿dej osoby. Na ba-
zie szkoleñ AJP trwale zmienia
siê w zakresie zarz¹dzania pro-
cesem kszta³cenia.

AJP zapewnia równie¿
wsparcie pracownikom i stu-
dentom w zakresie konsultacji
psychologicznych dla zdrowia
psychicznego. Psycholog na
uczelni pomaga studentom i
pracownikom, którzy w swoim
¿yciu doœwiadczaj¹: stresu, nie-
pokoju, a nawet kryzysu, czuj¹
przeci¹¿enie z powodu zbyt
du¿ej liczby spraw, maj¹ trud-
noœci w przystosowaniu siê do
nowych zmian (np. nowe œro-
dowisko spo³eczne, œmieræ, na-
rodziny, problemy finansowe,
emigracje) czy bie¿¹ce trudno-
œci ¿ycia codziennego. Nie roz-
wi¹zuje problemów za nas, ale
pomaga w szukaniu rozwi¹zañ,
odkrywa i wzmacnia nasze za-
soby, ¿eby odzyskaæ poczucie
kontroli w ¿yciu. Spotkania s¹
bezp³atne i zapewniaj¹ dys-
krecjê.

Uczelnia  likwiduje bariery, a
dziêki takim dzia³aniom eduka-
cja staje siê dostêpna dla
wszystkich. AJP stale przysto-
sowuje budynki uczelni, z roku
na rok zwiêkszaj¹c dostêpnoœæ
architektoniczn¹ i funkcjonowa-
nie nowych technologii. W ra-
mach tych dzia³añ zosta³y ju¿
zamontowane m.in. windy, pod-
noœniki schodowe, otwierane
drzwi, zosta³y dostosowane po-
mieszczenia sanitarne dla osób
z niepe³nosprawnoœciami z
systemem alarmowym, zamon-
towano pêtle indukcyjne stano-
wiskowe dla osób

s³abos³ysz¹cych z aparatami
s³uchowymi, oznaczano pola
uwag dla niewidomych czy
schody taœmami odblaskowy-
mi, zakupiono krzes³a ewakua-
cyjne dla osób ze szczególnymi
potrzebami.

ACWOzN oferuje równie¿ po-
moc asystenta dydaktycznego
zatrudnionego przez uczelniê,
który wspiera studenta z nie-
pe³nosprawnoœci¹ w procesie
kszta³cenia. Pomoc obejmuje
m.in.: przemieszczanie siê na
zajêcia oraz pomiêdzy budyn-
kami i salami dydaktycznymi,
wsparcie podczas zajêæ w for-
mie sporz¹dzania notatek, w
bibliotece (czytanie, kserowa-
nie, skanowanie), w admini-
stracji - w za³atwieniu formalno-
œci studenckich, asystê pod-
czas wyjazdów w ramach
studiowania. Pomoc asystenta
dydaktycznego ma byæ wspar-
ciem dostosowanym do ró¿nej
niepe³nosprawnoœci, ale co
bardzo wa¿ne niewyrêczaniem
studenta. Najczêœciej w roli
asystenta wystêpuje kolega lub
kole¿anka z grupy. Asystent

otrzymuje wynagrodzenie z
uczelni. 

W Akademii utworzono rów-
nie¿ dwie strefy ciszy. To wy-
znaczone miejsce na uczelni,
gdzie mo¿na: odpocz¹æ, wyci-
szyæ siê, uspokoiæ i odci¹æ siê
od nadmiaru bodŸców ze-
wnêtrznych. Przeznaczone jest
dla osób, które ze wzglêdu na
stan zdrowia czy niepe³nos-
prawnoœæ wymagaj¹ czasowe-
go odreagowania napiêæ i
uspokojenia. 

Studentom z niepe³nospraw-
noœciami i szczególnymi po-
trzebami ACWOzN proponuje

zajêcia dostosowane z wycho-
wania fizycznego (w formie
zajêæ na basenie), który jest
przedmiotem obowi¹zkowym
do zaliczenia na pierwszym ro-
ku studiów. Studenci mog¹
tak¿e korzystaæ z wypo¿yczalni
sprzêtu potrzebnego do efek-
tywnego kszta³cenia, tj.: dykta-
fony, s³uchawki z mikrofonem i
s³uchawki wyciszaj¹ce, laptopy,
notebooki, kamery internetowe,
skanery. AJP umo¿liwia rów-
nie¿ komunikacjê z osob¹
g/G³uch¹ - us³ugê t³umacza
jêzyka migowego. ACWOzN in-
formuje studentów o mo¿liwo-
œciach wsparcia finansowego
na uczelni (stypendium specjal-
nego dla OzN studiuj¹cych) i
poza ni¹ (program Aktywny Sa-
morz¹d ze œrodków PFRON).

Akademia im. Jakuba z Para-
dy¿a przy tak wielu sukcesach i
pracy ju¿ wykonanej - nadal nie
przestaje dzia³aæ na rzecz do-
stêpnoœci i budzenia œwiado-
moœci dotycz¹cej funkcjonowa-
nia osób z niepe³nosprawno-
œciami. Uczelnia stale podnosi
jakoœæ wsparcia,  udzielaj¹c

pomocy w dostosowaniu pro-
cesu kszta³cenia do potrzeb
studentów z ka¿d¹
niepe³nosprawnoœci¹, a na
pewno wyzwaniem w ostat-
nim czasie staje siê wsparcie
w kryzysie zdrowia psychicz-
nego. Misj¹ Akademii jest na-
jefektywniejszy rozwój poten-
cja³u ka¿dego studenta, nie-
zale¿nie od specyfiki jego
stanu zdrowia.

mgr IWONA SZYMAÑSKA
Akademickie Centrum Wsparcia Osób

z Niepe³nosprawnoœciami
Akademii im. Jakuba z Parady¿a w

Gorzowie Wielkopolskim

Akademia równych szans
Akademia im. Jakuba z Parady¿a jest uczelni¹ dostêpn¹ dla ka¿dego. Oferuje nie tylko wysok¹ jakoœæ kszta³cenia, ale tak¿e stawia na dostêpnoœæ i
równoœæ szans edukacyjnych. 
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Zaparkowane, przyroœniête
niemal do asfaltu tzw. ,,wra-
ki”, blokuj¹ce cenne miejsca
parkingowe to od wielu lat
problem gorzowskich osiedli.
Usuniêcie takiego pojazdu
reguluj¹ przepisy prawa.
Zgodnie z nimi, o czym mówi
artyku³ 50 a ustawy ,,Prawo
o ruchu drogowym”, istniej¹
dwie niezale¿ne przes³anki
do tego, by auto mo¿na by³o
usun¹æ z drogi. Pierwsz¹ z
nich jest pozostawienie auta
bez tablic rejestracyjnych,
drug¹ zaœ - kiedy stan pojaz-
du wskazuje na to, ¿e nie
jest on u¿ywany. Usuwaniem
takich aut zajmuje siê stra¿
gminna lub policja na koszt
w³aœciciela.

Przepisy mówi¹ dalej o
tym, ¿e usuniêty i nieodebra-
ny w ci¹gu szeœciu miesiêcy
od usuniêcia pojazd uznaje
siê za porzucony z zamia-
rem wyzbycia siê. Przecho-
dzi on wówczas na w³asnoœæ
gminy.

Tyle przepisy. Jak to siê
odbywa w praktyce? Jak
mówi Andrzej Jasiñski,
komendant Stra¿y Miejskiej
w Gorzowie, nale¿y roz-

ró¿niæ pojêcie pojazdu
nieu¿ywanego od stanu
wskazuj¹cego na jego
nieu¿ywanie. 

- W³aœciciel pojazdu nie
ma obowi¹zku jego u¿ywa-
nia. Natomiast stan pojaz-
du, który wskazuje na to, ¿e
jest on nieu¿ywany, to inna
sprawa. Mog¹ to byæ uszko-
dzenia, na przyk³ad powybi-

jane szyby, brak powietrza
w ko³ach, uszkodzenia nad-
wozia, zardzewia³e nadwo-
zie - wylicza komendant go-
rzowskich stra¿ników.

Usuwanie takiego pojazdu
powinno odbywaæ siê na
wniosek zarz¹dcy drogi, jed-
nak w praktyce zdarza siê,
¿e sama Stra¿ Miejska bywa

inicjatorem takich dzia³añ. -
Co wa¿ne, samochody
mo¿na usuwaæ tylko z dróg
publicznych, stref zamiesz-
kania i stref ruchu. Na osied-
lach tak¿e, mamy tam bo-
wiem ró¿nego rodzaju drogi,
w tym publiczne i we-
wnêtrzne, które mog¹ byæ
oznaczone jako strefy ruchu
lub strefy zamieszkania.
Wówczas stosuje siê przepi-
sy ruchu drogowego i mo¿na
takie samochody usuwaæ -
informuje A. Jasiñski.

Jak mówi szef gorzowskich
stra¿ników, przed usuniê-
ciem sprawdzane s¹ warunki
prawne pojazdu. S³u¿by sta-
raj¹ siê najpierw dotrzeæ do
w³aœciciela pojazdu. 

- Je¿eli stan pojazdu na to
pozwala, w³aœciciel powinien
sam go usun¹æ i zrobiæ po-
rz¹dek. Je¿eli auto usuwa
stra¿, a w³aœciciel pojazdu
nie odbierze, po pó³ roku
przechodzi on na w³asnoœæ
gminy - informuje A. Jasiñ-
ski.

Czêsto jest te¿ tak, ¿e
w³aœciciele nieu¿ywanych
samochodów nie tylko blo-
kuj¹ miejsce parkingowe, ale

te¿ nie dope³niaj¹ innych
obowi¹zków, na przyk³ad
ubezpieczenia pojazdu. Mu-
si byæ on ubezpieczony bez
wzglêdu na to, czy jest
u¿ywany, czy nie. - Do kosz-
tów usuniêcia pojazdu, który
wynosi 580 z³otych, docho-
dzi te¿ grzywna nak³adana
przez Ubezpieczeniowy
Fundusz Gwarancyjny w
wysokoœci 7200 z³otych. Do-
tyczy to przekroczenia ter-
minu 14 dni od zakoñczenia
poprzedniego ubezpiecze-
nia. Jeœli jest to krótszy
czas, grzywna jest propor-
cjonalnie ni¿sza - mówi A.
Jasiñski.

Wed³ug danych gorzow-
skiej Stra¿y Miejskiej liczba
interwencji zwi¹zanych z
nieu¿ywanymi autami co-
rocznie spada. W roku 2021
takich sygna³ów stra¿ otrzy-
ma³a 231, usuniêto wówczas
70 samochodów. W roku
2022 stra¿ interweniowa³a
176 razy, usuwaj¹c 65 pojaz-
dów. W bie¿¹cym roku (do
paŸdziernika) interwencji
by³o 99, natomiast usuniêto
28 aut.

MAJA SZANTER

O nieutrudnianie sprawne-
go odbioru odpadów apeluje
Stra¿ Miejska i firma zaj-
muj¹ca siê wywozem.

W ostatnim czasie Inneko,
które na terenie Gorzowa
zajmuje siê wywozem odpa-
dów, coraz czêœciej spotyka
siê w pracy z zastawianiem
altan i wiat œmietnikowych.
Kierowcy pojazdów parkuj¹
je bowiem w miejscach, któ-
re utrudniaj¹ dojazd œmie-
ciarkom i uniemo¿liwiaj¹
przez to odbiór odpadów. Za
tym id¹ zg³oszenia takich
zdarzeñ do Stra¿y Miejskiej.

Takie zachowania, jak mó-
wi Andrzej Jasiñski, ko-
mendant Stra¿y Miejskiej w
Gorzowie, s¹ wykroczeniami

ró¿nego rodzaju, wi¹¿¹ siê
bowiem czêsto z narusza-
niem zakazów postoju, za-
trzymywania lub utrudniania
ruchu.

- Nawet je¿eli s¹ tam sto-
sowne znaki, kierowcy i tak
siê do nich nie stosuj¹ - mó-
wi komendant. Dodaje, ¿e ze
wzglêdu na koniecznoœæ
sprawnego wywozu odpa-
dów w sytuacjach uniemo¿li-
wiania pojazdom Inneko do-
jazdu do wiat, Stra¿ Miejska
zmuszona jest do odholowy-
wania pojazdów.

Miejsc, gdzie zastawianie do-
jazdu œmieciarkom sta³o siê ju¿
regu³¹, jest w Gorzowie kilka-
naœcie. Najczêœciej interwencje
zg³aszane s¹ z ulic: Dowbora-

Muœnickiego 30, Poniatowskie-
go 4-7, Stilonowej 9, Sczaniec-
kiej 55, Szwole¿erów 13 oraz
Siedzikówny Inki 52-64.

Jak informuje A. Jasiñski,
je¿eli problematyczne miejs-
ce jest ju¿ znane stra¿nikom,
ustalaj¹ oni godzinê odbioru

œmieci i wspólnie z Inneko
pojawiaj¹ siê tam - je¿eli po-
jazdy blokuj¹ dojazd, od razu
s¹ odholowywane.

Zabranie pojazdu to nie je-
dyny problem, z jakim wów-
czas musi zmierzyæ siê jego
w³aœciciel.

- Koszt odholowania wy-
nosi dziœ 580 z³otych, do te-
go dochodzi 52 z³otych za
ka¿d¹ dobê parkowania,
czyli ju¿ mamy 630 z³otych.
I jeszcze mandat za niesto-
sowanie siê do przepisów
ruchu drogowego - wylicza
komendant gorzowskich
stra¿ników miejskich. 

- To nie jest te¿ tak, ¿e
œmieciarki mog¹ wracaæ w
dane miejsce kilka razy

dziennie i szukaæ momentu,
kiedy bêdzie wolny dojazd,
by dopiero wtedy móc ode-
braæ odpady. Firma ma
okreœlon¹ iloœæ przejazdów,
nie mo¿e jeŸdziæ w jedno
miejsce po dwa - trzy razy
dziennie, bo wówczas za
wywóz œmieci byœmy p³acili
zapewne kilkanaœcie
z³otych wiêcej - dodaje A.
Jasiñski.

Zarówno Inneko, jak i
Stra¿ Miejska apeluj¹ wiêc
do mieszkañców o stosowa-
nie siê do przepisów ruchu
drogowego i nieutrudnianie
tym samym sprawnego od-
bioru odpadów z terenu Go-
rzowa.

MS     

Mogą usunąć auto, ale nie w każdym przypadku
Zmora ka¿dego osiedla - blokuj¹ce miejsca parkingowe stare i nieu¿ywane samochody z ka¿dym rokiem to ci¹gle miejski problem. Z danych
wynika jednak, ¿e coraz mniejszy. 

Nie ma litości. Auta są już odholowywane
Zastawianie przez kierowców dojazdu do wiat œmietnikowych staje siê w Gorzowie regu³¹.

Z każdym rokiem spada liczba usuwanych wraków
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Panowie kierowcy, nie utrudniajcie pracy innym!
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Jeżeli stan pojazdu na to pozwala,
właściciel powinien sam go usunąć

r  e  k  l  a  m  a



�14 Listopad 2023 r.SPORT

- Klub przez pana prowa-
dzony g³oœno reklamuje pro-
jekt pod egid¹ NBA. O co w
nim chodzi?

- To nie sen, Kangury zagraj¹
w Jr. NBA Polska. Historia two-
rzy siê na naszych oczach.
Do³¹czyliœmy do juniorskich
rozgrywek najlepszej ligi œwia-
ta. Na specjalnie zorganizowa-
nej uroczystoœci przedstawicie-
le Kangoo Basket wziêli udzia³
w drafcie NBA. Los sprawi³, ¿e
bêdziemy reprezentowaæ mist-
rzowski zespó³ Golden State
Warriors. To jest historyczny
moment dla gorzowskiej koszy-
kówki. Jr. NBA to oficjalny pro-
gram NBA dotycz¹cy udzia³u w
koszykówce m³odzie¿y. Obej-
muje bezp³atny, oparty na
cz³onkostwie program dla ist-
niej¹cych m³odzie¿owych lig
koszykówki. Program ma na
celu rozwijanie pasji do gry w
koszykówkê u ch³opców i
dziewcz¹t w wieku od 6 do 14
lat, ucz¹c ich podstaw tego
sportu, jednoczeœnie wpajaj¹c
podstawowe wartoœci, w tym
pracê zespo³ow¹, szacunek i
sportow¹ rywalizacjê.
- Czyli klub posiada ca³¹ pi-
ramidê szkoleniow¹, poczy-
naj¹c od najm³odszych?

- Mamy grupy od przedszko-
laków, po seniora, ale nie pat-
rzymy na akademiê przez
pryzmat tylko sportu. Kangoo
Basket daje dziecku wymierne
korzyœci teraz i w przysz³oœci.

Na dziœ koszykówka to dla
dziecka fantastyczna przygo-
da. Wspólne treningi, mecze,
wyjazdy, przyjaciele i oddani
trenerzy. W przysz³oœci dziecko
bêdzie mia³o wypracowane
prozdrowotne nawyki, fajne re-
lacje i wspomnienia na ca³e
¿ycie. W naszej akademii jest
ponad 200 dzieciaków, mamy
klasy sportowe i bierzemy
udzia³ w ligowych rozgryw-
kach. Trenujemy w kilku lokali-
zacjach. Organizujemy turnieje
Streetball dla dzieci i doros³ych,
prowadzimy wakacyjn¹ akcjê
„Odklej nos od ekranu, wskocz
na boisko”.

- Jak wygl¹daj¹ sprawy fi-
nansowo-organizacyjne w
klubie?

- Dobrze, mamy osobny
bud¿et na szkolenie dzieci i
pierwsz¹ dru¿ynê. Mamy
wsparcie Miasta, rodziców i
du¿e grono sponsorów. Za fi-
nanse dru¿yny wystêpuj¹cej w
drugiej lidze odpowiada dyrek-
tor sportowy Bart³omiej Kuja-
wa.  Dba o nasze potrzeby, jes-
teœmy klubem bez zad³u¿eñ i
inwestujemy w dzia³ania pro-
muj¹ce klub i rozwój zawodni-
ków.
- Trwaj¹ drugoligowe roz-
grywki. Za nami osiem kole-

jek i na razie dru¿ynie idzie
bardzo dobrze. Jakie cele
postawi³ pan przed zawodni-
kami?

- W poprzednim roku, jako
beniaminek chcieliœmy siê
utrzymaæ. W tym sezonie ce-
lem jest awans do fazy play-off.
Chcemy byæ 3 x naj. Najbar-
dziej zespo³owi, z najlepsz¹ at-
mosfer¹, graj¹cy najintensyw-
niejszy basket po obu stronach
parkietu w ca³ej drugiej lidze.
Jako trener chcia³bym zadbaæ,
aby ka¿dy zawodnik czu³ siê
czêœci¹ projektu, zna³ swoj¹
rolê i mia³ stworzone warunki
do rozwoju. W sporcie oczywi-

œcie wa¿ny jest wynik, ale nie
mo¿e przes³oniæ naszych rela-
cji i wspólnej przygody.
- Kto jest liderem dru¿yny?
- Liderami s¹ Konrad Jelski i

Norbert Grzegorczyk. To oni s¹
motorem napêdowym, ale sta-
wiamy na grê zespo³ow¹. Pod-
kreœlê jeszcze raz na forum, ¿e
koszykówka to gra zespo³owa.
Indywidualne wystêpy nie daj¹
zwyciêstw. Liczy siê ,,my’’, jako
dru¿yna, podejœcie kolektywne
i zbiór tych wszystkich ma³ych
rzeczy, które maj¹ ogromny
wp³yw na zespó³. 
- Który zespó³ jest fawory-
tem do awansu?

- Kluby, które ju¿ na tym
szczeblu by³y. Z naszej grupy
to Pogoñ Prudnik, PGE Turów
Zgorzelec czy choæby z grupy
A dru¿yna Noteci Inowroc³aw,
w sk³adzie z naszym gorzowia-
ninem Jakubem D³oniakiem -
by³ym królem strzelców PLK i
pierwszej ligi.
- Czy jesteœcie zadowoleni
z frekwencji na swoich me-
czach?

- Bardzo, gdy¿ komplet kibi-
ców jest praktycznie na
ka¿dym meczu. Fajna jest
iloœæ, ale jeszcze wa¿niejsza
jest jakoœæ. Przychodz¹ ca³e
rodziny, jest du¿o dzieci i po-
godnych osób. Mamy fanta-
styczny doping, jak to nazy-
wam, wsparciem gorzowian
dla gorzowian. Warto podkre-
œliæ, ¿e w naszej dru¿ynie na

parkiecie biegaj¹ g³ównie go-
rzowianie. Wychowankowie i
osoby tworz¹ce nasz¹
spo³ecznoœæ. £atwiej siê iden-
tyfikowaæ z tak¹ dru¿yn¹, kibi-
cowaæ koledze, synowi czy
ch³opakowi. Do tego dbamy o
kibiców. Mamy strefê dla dzie-
ci, domowe wypieki, konkursy i
co wa¿ne bezp³atne wejœcie
dla naszych fanów.
- Czy bêdziecie graæ w no-
wej hali, która ju¿ nied³ugo
zostanie otwarta?

- Bardzo chcielibyœmy zagraæ
tam choæ jeden mecz. Czynimy
starania, aby tak by³o. Czeka-
my jeszcze na oficjalne warun-
ki dla klubów sportowych,
chc¹cych graæ w Arena Go-
rzów. Naszym domem jednak
jest hala przy ul. Warszaw-
skiej 48 i wspó³praca z Cen-
trum Edukacji Zawodowej i
Biznesu. Jednoczeœnie z
awansem Kangoo Basket do
drugiej ligi koszykówki mia³o
miejsce otwarcie wspomnia-
nej szko³y. By³o to dla nas
spe³nienie marzeñ o podjêciu
wspó³pracy szko³y i klubu na
wzór amerykañskich szkó³
œrednich. Dziêki zaanga¿owa-
niu dyrekcji CEZiB i pracowni-
ków mamy mo¿liwoœæ treno-
wania we wspania³ym obiek-
cie. Godnie reprezentujemy i
promujemy CEZiB w ca³ej
Polsce. Liczymy na dalszy
rozwój wspó³pracy.
- Dziêkujê za rozmowê.

- Lena, ile masz lat?
- Dziewiêæ. 
- Od ilu lat trenujesz kic-
kboxing?

- Nieca³e dwa lata.
- Sk¹d pomys³, aby upra-
wiaæ tê dyscyplinê spor-
tow¹?

- Rodzice bardzo chcieli,
¿ebym trenowa³a. Na po-
cz¹tku nie chcia³am, ale w
koñcu da³am siê przekonaæ i
posz³am na trening. Spodo-
ba³o mi siê i stwierdzi³am, ¿e
chcê kontynuowaæ treningi. 
- Mimo tak m³odego wie-
ku masz ju¿ na koncie
sportowe sukcesy. Jesteœ
mistrzyni¹ Polski i Europy.
Jak siê z tym czujesz? 

- Fajnie, ale te¿ i trochê
dziwnie. 
- Dlaczego?
- Poniewa¿ jestem jeszcze

bardzo m³oda, niepe³nolet-
nia, a ju¿ mam na koncie ta-
kie sukcesy i tak trochê
dziwnie siê z tym czujê. 

- Jak kole¿anki i koledzy
w szkole zareagowali na
twoje sukcesy?

- Byli bardzo zadowoleni,
dumni ze mnie i gratulowali
mi. 
- Jak wspominasz mi-
strzostwa Europy w Stam-
bule? 

- Bardzo mi³o. Mia³am su-
per kole¿anki i kolegów, od
których czu³am du¿e wspar-
cie. Oprócz wspólnych tre-
ningów na hali spêdzaliœmy
razem du¿o czasu na rozmo-
wach.
- Jakoœ specjalnie przy-
gotowywa³aœ siê do tych
zawodów?

- Tak. Mia³am indywidualne
treningi z trenerem, na któ-
rych dawa³am siê z siebie
du¿o wiêcej, aby sprawdziæ
swoje mo¿liwoœci. Poza tym
stara³am siê wynieœæ z tych
treningów jak najwiêcej,
¿eby nic mnie nie zaskoczy³o
podczas zawodów. 

- Co czujesz wychodz¹c
na matê?
- Czujê w sobie tak¹ moc,

która pozwala mi myœleæ, ¿e
wygram ze swoj¹ rywalk¹.
Najwa¿niejsze jest nastawie-
nie, to po³owa sukcesu. 
- Czujesz strach?
- Trochê tak. 
- Jak sobie z nim ra-
dzisz?

- Próbujê siê uspokoiæ, ale
nie jest to ³atwe. Staram siê
za du¿o nie myœleæ i gdy
wchodzê na matê to wszyst-
ko ze mnie schodzi. 
- Ile razy w tygodniu tre-
nujesz? 

- Trzy. 
- Trudno jest pogodziæ
naukê z treningami?

- Trochê tak, ale dajê sobie
radê. Treningi mam na pó-
Ÿniejsz¹ godzinê, wiêc jest
dobrze. 
- Jak spêdzasz wolny
czas, którego zapewne
masz niewiele?

- Na œwie¿ym powietrzu z
rodzicami lub kole¿ankami.
Poza tym czytam ksi¹¿ki i
gram w gry. 
- Masz idola, na którym
siê wzorujesz?

- Nie. 
- Jakie s¹ twoje sportowe
marzenia?

- Zdobyæ mistrzostwo œwia-
ta. 
- Twoje plany na
najbli¿szy czas? 

- Chcê ca³y czas siê rozwi-
jaæ i podnosiæ swoje umie-
jêtnoœci sportowe. Gdy
skoñczê 10 lat bêdê chcia³a
uczestniczyæ w wielu
ró¿nych zawodach, bo w tej
chwili nie mogê we wszyst-
kich braæ udzia³u ze wzglêdu
na wiek. Mam w planach
zdobywaæ jak najwiêcej ty-
tu³ów i mo¿e uda mi siê
tak¿e zwyciê¿yæ na mistrzo-
stwach œwiata. 
- To tego ci ¿yczê i dziê-
kujê za rozmowê. 

- Bardzo chcielibyśmy zagrać w nowej hali - mówi trener Andrzej Stefanowicz
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- Rodzice bardzo chcieli, żebym trenowała - przyznaje nasza
młodziutka mistrzyni Europy
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Kangoo Basket daje dziecku
wymierne korzyści
Z Andrzejem Stefanowiczem, trenerem Kangoo Basket Gorzów, rozmawia Przemys³aw Dygas

Nastawienie to połowa sukcesu
Z Len¹ Szawiel, mistrzyni¹ Polski i Europy w kickboxingu dzieci, rozmawia Dorota Waldmann
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- Panie prezesie, dzisiaj
chcia³bym porozmawiaæ z
panem o gorzowskiej ko-
biecej koszykówce, której
jednym z najwa¿niejszych
sponsorów jest K-S SSE.
Przed miesi¹cem zosta³ za-
inaugurowany sezon ligo-
wy i pucharowy. Z jakimi
nadziejami podchodzi za-
rz¹d klubu do wystêpów
naszej dru¿yny graj¹cej na
polskich parkietach pod
nazw¹ PolskaStrefaInwe-
stycji Enea, a na zagranicz-
nych pod mianem InvestIn-
TheWest Enea?

- Zacznê od tego, ¿e cz³ony
nazwy zespo³u to efekt podpi-
sanych umów sponsorskich,
natomiast ze wzglêdów regu-
laminowych i na ograniczon¹
liczbê s³ów w nazwie dru¿yny
musieliœmy dokonaæ takich
wyborów. Trwa to ju¿ od kilku
lat i nasi kibice zapewne siê
do tego przyzwyczaili. Co do
oczekiwañ sportowych czeka
nas bardzo trudny sezon,
sporo dru¿yn na krajowym
podwórku siê wzmocni³o, do
tego dosz³y zmiany regulami-
nowe i dzisiaj inne przepisy
obowi¹zuj¹ na polskich par-
kietach, inne na europej-
skich. To zmusi³o nas do ta-
kiej budowy zespo³u, ¿eby-
œmy mogli korzystaæ z ca³ego
potencja³u kadrowego zarów-
no w lidze, jak i w EuroCup.
Ponadto corocznie stawiamy
na zawodniczki charaktery-
zuj¹ce siê du¿¹ wol¹ walki,
preferuj¹ce nasz¹ koncepcjê
gry i chc¹ce siê rozwijaæ. Na-
szym celem jest awans do
strefy medalowej. Je¿eli znaj-

dziemy siê w czwórce najlep-
szych, wtedy o podziale me-
dali zadecyduj¹ pojedyncze
mecze, zdrowie i sportowe
szczêœcie, którego zabrak³o
nam w poprzednim sezonie,
przez co nie awansowaliœmy
do fina³u. W EuroCup celem
jest wyjœcie z grupy, co na
obecnym etapie rywalizacji
jest bardzo realne i pokaza-
nie ³adnej koszykówki we
wszystkich meczach.
- W tym sezonie szykuje
siê przeprowadzka zespo³u
do nowej hali. Jak wa¿ne
bêdzie to wydarzenie dla
ca³ego klubu? 

- Nowa hala to jest prze³om
organizacyjny, zarówno z
punktu widzenia organizacji
widowisk sportowych, jak i
dzia³alnoœci marketingowej.
Dla nas jest to na pewno
du¿a szansa na zrobienie ko-
lejnych wa¿nych kroków w
rozwoju klubu. Liczymy, ¿e

wraz ze zmian¹ lokalizacji
bêdziemy mogli zaprosiæ
szersze grono kibiców, gdy¿
w nowym miejscu pojemnoœæ
jest du¿o wiêksza ni¿ w
obiekcie przy ul. Chopina.
Nowa hala spe³nia wszystkie
œwiatowe standardy funkcjo-
nowania nowoczesnego
obiektu sportowego. W tym
miejscu muszê podziêkowaæ
trenerowi Darkowi Maciejew-
skiemu, który aktywnie
uczestniczy³ przy opracowa-
niu koncepcji hali w imieniu
klubu przekazuj¹c wiele bar-
dzo cennych uwag, z których
du¿a czêœæ zosta³a wykorzys-
tana najpierw na etapie pro-
jektowania, potem budowy.
- Kiedy mo¿emy spodzie-
waæ siê pierwszego meczu
w nowym obiekcie?

- Je¿eli nic nag³ego nie sta-
nie na przeszkodzie to plan
zak³ada, ¿e otwarcie hali na-
st¹pi w pierwszej dekadzie

grudnia, zaœ my na pierwszy
mecz ligowy bêdziemy mogli
zaprosiæ kibiców 17 grudnia.
Naszym rywalem bêdzie
wicemistrz Polski - KGHM BC
Polkowice. Je¿eli wyst¹pi ja-
kieœ opóŸnienie, wówczas
przeprowadzimy siê na po-
cz¹tku nowego roku. Wiado-
mo, ¿e harmonogram prac
budowlanych jest od nas nie-
zale¿ny. Obecnie trwaj¹ pra-
ce wykoñczeniowe oraz od-
biory. Swoj¹ drog¹ przepro-
wadzka ma sens wtedy, kiedy
obiekt bêdzie w pe³ni funkcjo-
nalny, ale równie¿ zakoñcz¹
siê prace wokó³ hali, bo trud-
no graæ maj¹c pod drzwiami
ci¹g³y plac budowy. 
- Czy zmiana lokalizacji
poniesie za sob¹ dodatko-
we koszty dla klubu?

- Tak, to jest naturalne, bo
nawet same koszty organiza-
cji meczów bêd¹ wy¿sze. Jak
wstêpnie policzyliœmy kwota

ta mo¿e wzrosn¹æ nawet
trzykrotnie. Liczymy, ¿e
w³aœciciel obiektu, czyli Mias-
to, przedstawi korzystn¹ dla
obu stron ofertê. Wszyscy
musimy przystosowaæ siê do
nowych warunków, wiadomo,
¿e du¿a hala niesie za sob¹
wy¿sze koszty choæby jej
utrzymania. Z drugiej strony
wszystkim nam zale¿y, ¿eby
tak wspania³y i funkcjonalny
obiekt goœci³ jak najwiêcej wi-
dowisk sportowych, dlatego
warunki dla klubów musz¹
siê akceptowalne.
- Z doœwiadczenia wiemy,
¿e nowe obiekty ciesz¹ siê
du¿¹ popularnoœci¹, dlate-
go w pierwszych tygo-
dniach na trybunach
bêdzie zasiada³o wielu kibi-
ców. Czy ju¿ pracujecie
nad ich zatrzymaniem na
przysz³oœæ?

- Mamy œwiadomoœæ, ¿e wi-
dzowie bêdê chêtnie przy-
chodziæ, kiedy bêdziemy do-
starczaæ im wysokiej jakoœci
widowiska. Dlatego bardzo
wa¿ny bêdzie prezentowany
przez nasz zespó³ poziom
sportowy i nad tym ca³y czas
pracujemy. Natomiast trzeba
liczyæ siê z tym, ¿e w takim
mieœcie jak Gorzów trudno
jest oczekiwaæ, ¿eby du¿e
obiekty sportowe by³y wy-
pe³nione na ka¿dym meczu.
Nawet historia ostatnich lat w
przypadku ¿u¿la pokazuje, ¿e
mieliœmy sezony, podczas
których œrednia widzów by³a
bliska kompletu, ale od kilku
lat wyraŸnie ona spad³a. Po-
wodów jest kilka, choæby
transmisje w telewizji. Przed

nami bardzo odpowiedzialne
wyzwanie, lecz jesteœmy na
to przygotowani.
- Klub zyska nowe mo¿li-
woœci eksponowania spon-
sorów. Czy nowa hala
spe³ni oczekiwania w tym
zakresie  i na ile dziêki te-
mu bêdzie mo¿na pozys-
kaæ wiêcej mecenasów dla
gorzowskiej koszykówki?

- Nowa hala daje du¿e
mo¿liwoœci. Kiedy ostatnio j¹
wizytowa³em, to zobaczy³em,
jak wspania³y jest to obiekt.
Na pewno wszyscy bêdziemy
musieli uczyæ siê tej hali.
Mam nadziejê, ¿e wszystko
szybko zaskoczy i rezultaty
dla klubu bêd¹ pozytywne.
Zreszt¹ nie mamy innego wyj-
œcia, jeœli chcemy siê rozwi-
jaæ. Swoj¹ drog¹ na prze-
strzeni ostatnich kilku lat nie-
które kluby maj¹ce wiêksze
mo¿liwoœci infrastrukturalne
od nas po prostu nam uciek³y.
To, ¿e w nowym obiekcie
bêdzie ³atwiej, nie oznacza,
¿e bêdzie ³atwo. Wszystko
tkwi w szczegó³ach. Mam na-
dziejê, ¿e przygotowywana
przez nas oferta dla kibiców i
sponsorów zadowoli zaintere-
sowane strony. Dodam jesz-
cze, ¿e chc¹c dalej graæ w eu-
ropejskich pucharach nie
mo¿emy ju¿ korzystaæ z
obiektu przy ul. Chopina. 
FIBA, wiedz¹c, ¿e mamy ju¿
prawie gotowy nowoczesny
obiekt, po raz ostatni nam na
to zezwoli³a, nak³adaj¹c jed-
noczeœnie… karê finansow¹
za ka¿dy mecz rozgrywany w
obecnej hali. 
- Dziêkujê za rozmowê.

- Na pewno wszyscy będziemy musieli uczyć się nowej hali - mówi prezes Krzysztof Kielec
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Nowa hala daje duże możliwości 
Z Krzysztofem Kielcem, prezesem Kostrzyñsko-S³ubickiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej oraz prezesem AZS AJP Gorzów, rozmawia Robert Borowy

r  e  k  l  a  m  a



�16 Listopad 2023 r.NA SZlAKU


